
PROTOKÓ  Nr 70-14/2005Ł
z posiedzenia Komisji Polityki Gospodarczej i Morskiej Rady Miasta Gda skań , które 
odby o si  ł ę w dniu 11 pa dziernika 2005 rź ., o godz. 14.00 w sali nr 003 - Nowy Ratusz, 
przy ul. Wa y Jagiello skie 1 w Gda sku.ł ń ń

Obecni:  wg  za czonych  list  obecno ci,   łą ś które  stanowi  za cznik  nr  1,ą łą  
za cznik nr 2 do protoko u.łą ł

Na stan  siedmiu (7) cz onków Komisji, w posiedzeniu uczestniczy o  ł ł sze ciuś  (6),  czyli 
by o quorum do podejmowania prawomocnych opinii i wniosków.ł

Radna Zofia Gosz – nieobecna - usprawiedliwiona- delegacja Zakopane.

Posiedzeniu przewodniczy  radny Kazimierz Koralewski -  Przewodnicz cy  Komisjił ą  
Polityki Gospodarczej i Morskiej Rady Miasta Gda ska. ń

Po otwarciu obrad i powitaniu zebranych poinformowa , e:ł ż

Porz dek obrad Pa stwo Radni otrzymali do skrytek wą ń  terminie regulaminowym, projekt 
porz dku stanowi za cznik nr 3 do protoko u. ą łą ł

Czy s  uwagi do porz dku obrad?ą ą

Poniewa  nie widz , kto z Pa stwa Radnych jest  ż ę ń za przyj ciem nast puj cego porz dkuę ę ą ą  
obrad?

1. Opiniowanie projektu uchwa y RMG zmieniaj cej uchwa  Nr XXII/650/04 Radył ą łę  
Miasta Gda ska z dnia 25 marca 2004 roku w sprawie przyj cia wieloletniegoń ę  
programu  gospodarowania  mieszkaniowym  zasobem  Miasta  Gda ska  na  latań  
2004- 2008 -  druk nr 1608.

Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gda skań

2. Opiniowanie  projektu  uchwa y RMG zmieniaj cej  uchwa  Nr  XXII/651/04 zł ą łę  
dnia 25 marca 2004 roku w sprawie  zasad wynajmowania lokali  mieszkalnych 
wchodz cych  w  sk ad  mieszkaniowego  zasobu  Miasta  gda ska  oraz  zasadą ł ń  
udzielania  pomocy  w  wynaj ciu  takich  lokali  w  zasobach  Towarzystwę  
Budownictwa Spo ecznego - ł druk nr 1610.

Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gda skań

3. Opiniowanie  projektu  uchwa y  RMG  w  sprawie  zmiany  uchwa ył ł  
Nr  XXVIII/907/04 z  dnia 30 wrze nia  2004 roku  w  sprawie  zasad udzieleniaś  
bonifikat od ceny sprzeda y na rzecz  najemców nieruchomo ci zabudowanychż ś  
budynkami  mieszkalnymi  –  lub  lokali  mieszkalnych  wraz  z  udzia em  wł  
nieruchomo ci wspólnej stanowi cych w asno  Gminy Miasta Gda ska oraz oś ą ł ść ń  
zbywaniu udzia ów w cz ciach wspólnych nieruchomo ci – ł ęś ś druk nr 1614.

Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gda skań



4. Wolne  wnioski,  sprawy bie ce,  korespondencja.żą

Powy szy porz dek zosta  przyj ty jednog o nie – 4 g osami za.ż ą ł ę ł ś ł

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Dzi kuj  bardzo. Przechodzimy do punktu pierwszego porz dku obrad.ę ę ą

PUNKT - 1
Opiniowanie projektu uchwa y RMG zmieniaj cej uchwa  Nr XXII/650/04ł ą łę  
Rady  Miasta  Gda ska z  dnia 25 marca 2004 roku w  sprawie  przyj ciań ę  
wieloletniego  programu gospodarowania mieszkaniowym zasobem Miasta 
Gda ska na lata 2004- 2008 -   druk nr 1608 stanowi  za cznik nr  4 doń łą  
protoko u.ł
Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gda skań

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Prosz  referuj cego,  aby  przedstawi  Komisji,  jakich  zmian  dokonano w  obowi zuj ceję ą ł ą ą  
uchwale  Rady  dotycz cej  programu  gospodarowania  zasobem  mieszkaniowym  miastaą  
Gda ska.ń

Pan Dymitris T. Skuras – dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Referuj c przedmiotowy projekt uchwa y, powiedzia  m.in.:ą ł ł

Szanowni Pa stwo przygotowali my projekt nowelizacji uchwa y o wieloletnim programień ś ł  
gospodarowania zasobem mieszkaniowym. W kolejno ci jakby zg aszanych zmian  omówiś ł ę 
to w ten sposób:

Je li chodzi o punkt 1. ś
W tym punkcie proponujemy aby zmieni  zasady kierowania do sprzeda y lokali z zasobuć ż  
komunalnego. Chodzi oczywi cie o prywatyzacj  mieszka . Do tej pory kierowane by y doś ę ń ł  
sprzeda y lokale komunalne, które s  usytuowane w budynkach wspólnot mieszkaniowychż ą  
oraz lokale w budynkach jedno- lokalowych oraz lokale w budynkach komunalnych, ale pod 
warunkiem, e wniosek o nabycie z o yli wszyscy najemcy tych lokali.ż ł ż

Zmiana,  któr  proponujemy  dopuszcza  mo liwo , oczywi cie  pozostawia  te  zasady,  aleą ż ść ś  
wprowadza  mo liwo  skierowania  do  sprzeda y  równie  tych  lokali  w  budynkachż ść ż ż  
komunalnych,  gdzie  we  wniosku  o  wykup  lokali  nie  z o  najemcy,  których  sumał żą  
powierzchni u ytkowych zajmowanych mieszka  wynosi nie wi cej  jak 30% udzia ów wż ń ę ł  
ogólnej  powierzchni  u ytkowej  wszystkich  lokali  mieszkalnych.  Jest  to  zmiana,  któraż  
wynika a oczekiwa  spo ecznych, tak bym to powiedzia , równie  z oczekiwa  Szanownychł ń ł ł ż ń  
Pa stwa  Radnych,  co  prawda  gmina,  która  by a  zaskar ona  do  Wojewódzkiego  S duń ł ż ą  
Administracyjnego  przez  Prokuratora  Rejonowego  obroni a  swoje  stanowisko.  S d  nieł ą  
stwierdzi  naruszenia prawa w takich zasadach sprzeda y. Tym niemniej bior c pod uwagł ż ą ę 
olbrzymie oczekiwania spo eczne w tym zakresie, Prezydent Miasta postanowi  wprowadził ł ć 
tak  ulg  w tych wyj tkach do generalnej zasady, e sprzedajemy jednorazowo wszystkieą ę ą ż  
mieszkania.

By y  oczywi cie  zapytania,  sk d si  wzi a  akurat  30% ta  granica.  Ja  odpowiem w tenł ś ą ę ęł  
sposób. My my wykonali szereg analiz, w tym finansowych, z których jasno wynika o, eś ł ż  
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jakikolwiek udzia   gminy we wspólnocie generuje koszty po stronie gminy, z uwagi na to, eł ż  
nie mo na wprost zredukowa  bazy Zarz du Gospodarki Nieruchomo ciami, wi c te kosztyż ć ą ś ę  
jakby  sta e,  one  wci  b d  funkcjonowa ,  bo  GZNK  musi  zajmowa  si  gospodarkł ąż ę ą ć ć ę ą 
lokalami  i  jednocze nie  musia oby  p aci  zarz dcy  za  zarz d  nieruchomo ci  wspóln .ś ł ł ć ą ą ś ą ą  
Oczywi cie, im wy szy by  udzia  gminy, tym wy sze koszt y jakie gmina musia aby rocznieś ż ł ł ż ł  
ponosi . ć

Wed ug naszych szacunków w zale no ci od wielko ci tego udzia u, to by o mniej wi cej 4ł ż ś ś ł ł ę  
do 6 milionów rocznie dodatkowych kosztów. Z tego p yn  prosty wniosek, ze powinni mył ął ś  
minimalizowa  udzia  gminy, ale z kolei, gdyby my przyj li np.10% wielko ci, okaza obyć ł ś ę ś ł  
si  tak naprawd , ze nie mo na sprzeda . Tak naprawd  pozostawiamy zasad  niezmienion ,ę ę ż ć ę ę ą  
bo  10%  wielko ci  przy  wspólnotach  niewielkich,  powiedzmy  ma ych  wspólnotachś ł  
mieszkaniowych, to nawet nie wiadomo, czy by si  jeden lokal znalaz  o takim udziale, czylię ł  
okaza oby si , e ta zasada jest, e tak powiem nie zmieniona, bo nie mo na sprzeda  inaczejł ę ż ż ż ć  
jak wszystkich lokali jednocze nie.ś

Bior c pod uwag , e najwi kszy udzia  w zasobie komunalnym maj  w a nie budynki tzw.ą ę ż ę ł ą ł ś  
ma ych wspólnot mieszkaniowych, czyli do siedmiu lokali, wyliczyli my, e aby umo liwił ś ż ż ć 
sprzeda  mieszka  w budynkach ju  trzy-lokalowych wprowadzili my ta zasad  30%.ż ń ż ś ę

Wprowadzili my  równie  rozszerzenie  tego  katalogu  sprzeda y  o  sprzeda  lokali  wś ż ż ż  
budynkach  dwu  -  lokalowych.  Jedno  lokalowych  ju  by o  i  teraz  dodali my  jeszcze  wż ł ś  
budynkach  dwu  –  lokalowych,  co  oznacza  de  facto  mo liwo  sprzeda y  mieszka  weż ść ż ń  
wszystkich budynkach komunalnych, oczywi cie bior c pod uwag  t  zasad  30%.ś ą ę ą ę

Ta uchwa a  równie  weryfikuje  jakby plan sprzeda y  jako taki.  Mianowicie,  do tej  porył ż ż  
nacisk  k adli my  w  tej  uchwale  na  komercjalizacj  tak  naprawd .  ycie  pokaza o,  eł ś ę ę Ż ł ż  
sprzeda  poprzez  prywatyzacj ,  czyli  na  wniosek  najemców  jest  dobrym  kierunkiemż ę  
dzia ania. Tych wniosków jest do  sporo, jest ich coraz wi cej. Powsta  specjalny referat doł ść ę ł  
sprzeda y lokali, eby obs u y  tak du  ilo  wniosków, Pan Dudziuk jest kierownikiemż ż ł ż ć żą ść  
tego referatu w Wydziale Skarbu Pana Dyrektora Lechowicza, co oznacza, e zmieni y si  uż ł ę  
nas równie  prognozy finansowe tej sprzeda y. ż ż

Na stronie 3 tej uchwa y jest przedstawiona zmiana tej prognozy dochodowej a mianowicie zł  
planowanych 85 milionów z otych, planujemy, e przy tak skonstruowanym planie sprzeda ył ż ż  
te dochody wzrosn  nam do 113 milionów, czyli to jest wzrost o prawie 40%. Oczywi cieą ś  
sprzeda , czy te  w trybie komercjalizacji jest równie  utrzymana, b dziemy sprzedawa , zeż ż ż ę ć  
tak powiem na wezwanie gminy, czyli gmina b dzie sk ada  oferty. Przy czym ten akcent jestę ł ć  
w tej zmianie przerzucony raczej na prywatyzacj , czyli na sprzeda  na wniosek najemcy.ę ż

Z kolejnych zmian,  które s  tutaj  przewidziane,  to s  zmiany dotycz ce  dzia ania spó ki.ą ą ą ł ł  
Generalnie rzecz bior c dotychczas przewidziane by o, e ta spó ka mia a powsta  w a ciwieą ł ż ł ł ć ł ś  
w roku przyj cia do realizacji tej uchwa y, czyli uchwalenia wieloletniego programu. ycieę ł Ż  
pokaza o, tak, jak ju  powiedzia em przy prywatyzacji, e tak naprawd  wniosków jest takł ż ł ż ę  
du o, e eby je obrobi  powsta  dodatkowy referat a wi c póki co, sprzedajemy na wniosekż ż ż ć ł ę  
samych ch tnych. Odsetek osób, które nie przyst puj , czy nie staj  do aktu notarialnego jestę ę ą ą  
w sumie niewielki, bo ok. 10%, co oznacza, e ta sprzeda  na wniosek najemcy odbywa siż ż ę 
do  harmonijnie,  a  to  oznacza,  e  gmina  nie  sk ada  swoich  ofert,  a  to  oznacza,  ze  takść ż ł  
naprawd  nie  generujemy  w  tym  trybie  zasobu  lokali,  który  na  skutek  nie  skorzystaniaę  
najemcy z prawa pierwsze stwa zakupu móg by zosta  wniesiony, jako aport rzeczowy doń ł ć  
powo anej  spó ki,  a  poniewa  nie  ma  maj tku  spó ki,  nie  ma  sensu,  aby  ta  spó ka by ał ł ż ą ł ł ł  
zorganizowana i powo ana, bo ona jedynie generowa aby koszty, natomiast tak naprawd  nieł ł ę  
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pomaga aby  w  realizacji  tego  programu.  W  zwi zku  z  tym  zaproponowali my  zmianł ą ś ę 
polegaj c  na wykre leniu daty powo ania tej spó ki, co oznacza, e na powstanie wtedy,ą ą ś ł ł ż  
kiedy z racjonalnego punktu widzenia aport b dzie wystarczaj cy, eby tak  spó k  w sposóbę ą ż ą ł ę  
uzasadniony powo a .ł ć
Kolejna  zmiana  dotyczy  korekty  inwestycji.  Te  inwestycje  zosta y,  e  tak  powiemł ż  
skorygowane o uchwa y o Wieloletnim Planie Inwestycyjnym. Jak Panstw3o pami tacie WPIł ę  
zak ada pewn  hierarchi   inwestycji,  w tym równie   inwestycji  mieszkaniowych i tutajł ą ę ż  
intencj  nasz  by o aby te uchwa y by y ze sob  zbie ne, w zwi zku z tym dokonali myą ą ł ł ł ą ż ą ś  
pewnych korekt wynikaj cych z tej uchwa y o WPI.ą ł

Z tego oczywi cie, co powiedzia em, czyli zarówno z korekty harmonogramu sprzeda y, jak iś ł ż  
z  korekty  inwestycyjnej,  z  tego wzgl du  musieli my  równie  przerobi  wi kszo  tabelę ś ż ć ę ść  
analitycznych,  które  generalnie  obrazuj  skutek  lokalowy  na  ka dy  rok  realizacji  tegoą ż  
wieloletniego programu. 

Kolejna zmiana dotyczy na stronie 8 w priorytecie A-4 -  polityki czynszowej. Zak adali my,ł ś  
e od roku 2005 zostan  scalone 4 strefy czynszowe, zostan  2 strefy czynszowe. Pierwszaż ą ą  

zak adana  zmiana,  zosta a  wykonana,  dotyczy a  waloryzacji  stawki  czynszu,  waloryzacjał ł ł  
wysz a  ok.  16%, zgodnie  z  uchwa a  i  to  zosta o  wykonane.  Natomiast  chcieliby my,  poł ł ł ś  
kolejnych analizach zaproponowa  Pa stwu zmian  tej polityki w zakresie terminu scaleniać ń ę  
tych stref, a mianowicie, aby unikn  drugiej rok po roku podwy ki, do  wysokiej, bo jednakąć ż ść  
kilkunastoprocentowej ok. 16%, chcieliby my roz o y  ten ci ar na najemców na dwa lata.ś ł ż ć ęż  
Czyli  najpierw  przeprowadziliby my  korekt  kolejn  czynszów,  eby  ró nica  miedzyś ę ą ż ż  
strefami nie by a zbyt wysoka, po czym w kolejnym roku, kiedy strefy b d  scalane ju  tał ę ą ż  
podwy ka nie b dzie dokuczliwa. Chcieliby my, aby te podwy ki nie przekracza y 10% zż ę ś ż ł  
uwagi  na to,  e  poziom windykacji  nie  jest  zbyt  wysoki,  nie  chcieliby my,  aby  dochodyż ś  
GZNK w zasadniczy sposób ucierpia y.ł

W a ciwie to s  wszystkie zasadnicze zmiany. Ta uchwa a jest do  trudna do korygowania,ł ś ą ł ść  
bo ona nie ma budowy aktu prawnego, podzielonego na artyku y, paragrafy i ust py. Ona jestł ę  
uchwa a jakby kierunkow , wi c ma taki wzór opisowy bardziej, st d konieczno  zmianył ą ę ą ść  
ju  nie poszczególnych s ów w tek cie, ale ca ych akapitów.ż ł ś ł

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Dzi kuj  bardzo. Otwieram dyskusj .ę ę ę

DYSKUSJA:

Radna Barbara Meyer – cz onek Komisjił
W §1, dotycz cym prywatyzacji cz ci zasobu mieszkaniowego, w ust pie 1 w punkcie c)ą ęś ę  
jest  zapis,  e  w szczególnie uzasadnionych przypadkach Prezydent Miasta gda ska mo eż ń ż  
wyrazi  zgod  na sprzeda  lokali mieszkalnych w budynkach komunalnych z pominie ciemć ę ż  
podanej zasady. 

W uchwale zawarto jakby dwie mo liwo ci. Osobi cie uwa am, e w uchwale nie powinnoż ś ś ż ż  
by  mo liwo ci, tylko albo co  si  dokonuje, albo nie. W zwi zku z tym proponowa abymć ż ś ś ę ą ł  
ten punkt rozbi  na dwa punkty, poniewa  by oby to bardziej czytelne. Trzeba napisa , eć ż ł ć ż  
sprzeda  lokali  w budynkach komunalnych, nast pny  punkt,  je eli  wniosku o wykup  nież ę ż  
z o y cz  najemców, je eli  powierzchnia u ytkowa lokali zajmowanych nie przekroczył ż ęść ż ż  
30% udzia ów i nast pny punkt powinien by  zapisany o tych, którzy nie z o yli wniosków.ł ę ć ł ż  
W ka dym b d  razie wydaje mi si , e ten zapis powinno si  przeredagowa .ż ą ź ę ż ę ć
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Natomiast  ostatni  punkt  powinien  brzmie ,  e  w  uzasadnionych  przypadkach  Prezydentć ż  
Miasta Gda ska mo e wyrazi  zgod  na sprzeda  lokali mieszkalnych. Czyli praktycznie nicń ż ć ę ż  
zasadniczo si  nie zmienia, tylko ten zapis trzeba by by o rozbi , eby tam nie by o zapisówę ł ć ż ł  
mo liwe, itd., tylko, eby to uj  w punkty.ż ż ąć

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Chcia bym si  do tej  uwagi  odnie ,  bo mo e jest  pewne nieporozumienie.  Otó ,  jest  toł ę ść ż ż  
uchwa a kierunkowa, ona nie jest podstaw  sprzeda y. Tu s  za o enia polityki a nie sprawał ą ż ą ł ż  
sprzeda y. O sprzeda y jest inna uchwa a, któr  b dziemy procedowa  pó niej.ż ż ł ą ę ć ź

Radna Barbara Meyer – cz onek Komisjił
Dobrze.
Niemniej chcia abym spyta  si  o takie rzeczy, jak Pa stwo b dziecie podchodzi  do takichł ć ę ń ę ć  
spraw. Poniewa  Pan Dyrektor Skuras omawiaj c t  uchwa  powiedzia , e  im wi kszyż ą ę łę ł ż ę  
udzia  gminy we wspólnocie, tym wi ksze gmina generuje koszty, czyli nam si  op aca, ebył ę ę ł ż  
by  jak najmniejszy udzia  gminy we wspólnocie, to b dziemy mieli mniejsze koszty.ł ł ę

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Tak.

Radna Barbara Meyer – cz onek Komisjił
Oczywi cie zawsze si  wraca do swojego podwórka, czyli tej s awetnej Oliwy, która najpierwś ę ł  
z  powodu  braku  planu,  pó niej  z  powodu  naszych  uchwa ,  cz  mieszka ców  zosta aź ł ęść ń ł  
pozbawiona wykupu tych mieszka . Otó  s  takie sytuacje. Jak b dzie rozk adane te 30%ń ż ą ę ł  
wszystkich udzia ów ogólnej powierzchni, kiedy przyk adowo w kamienicach 2,3 pi trowych,ł ł ę  
poziomy s  mniej wi cej te same, ludzie chc  wykupi  mieszkania, kto  tam nie chce a np.ą ę ą ć ś  
poziom na dole jest taki sam i np. jeden poziom nie wykupi mieszka , to by oby dobrze, ebyń ł ż  
tak si  sta o.  Ale  tam ludzie  chc  wykupi ,  tylko tak si  dzieje,  e  np.  na tym jednymę ł ą ć ę ż  
poziomie  jest  tylko jedno olbrzymie  mieszkanie,  gdzie  na  jeden lokal  mieszkalny  s  trzyą  
decyzje, te lokale nie s  samodzielne, w zwi zku z tym Urz d im odmawia wykupu, bo jaką ą ą  
wykupi  cz ci wspólne? W zwi zku z tym, czy to, co nie jest z winy lokatorów nie b dzieć ęś ą ę  
mog o  by  wykupione,  b dzie  mia o  stanowi  te  30%  i  gwarantowa  tym  pozosta ymł ć ę ł ć ć ł  
mo liwo  wykupu. Jak do tego podej ? Z takimi przypadkami przypuszczam nie tylko wż ść ść  
Oliwie si  spotkamy.ę

Znowu wracam  do zdania  dyrektora,  ze  im wi kszy  udzia  we  wspólnocie,  tym wi kszeę ł ę  
koszty, im mniejszy udzia , tym mniejsze koszty. W ogóle pomijamy, mówili my kiedy , zeł ś ś  
budynki na Cyga skiej Górce to s  wybudowane przed rokiem 1990, w zwi zku z tym nień ą ą  
obejmuj  tych budynków adne bonifikaty, ale tam jest ju  wspólnota mieszkaniowa. Ja nieą ż ż  
chc  pyta ,  kto  zawini ,  kto  sprzeda  itd.  a  cz  mieszka ców  by aby  zainteresowanaę ć ł ł ęść ń ł  
wykupem. 

Oczywi cie uwa am, e 90 % dawania im bonifikaty, to by  mo e by oby za du o, ale jaś ż ż ć ż ł ż  
kiedy  sk ada am wniosek, eby przemy le , je eli jest wspólnota, eby udzieli  cho  50%ś ł ł ż ś ć ż ż ć ć  
bonifikaty a poniewa  jest wspólnota, to gro ludzi by wykupi o te mieszkania i wtedy kosztyż ł  
nam si  zmniejsz  i  udzia  gminy by by ta szy.  Nie  robimy tego. To s  takie  na dzieę ą ł ł ń ą ń 
dzisiejszy dwie sprawy. To s  mo e rzeczy skomplikowane, ale one si  b d  powtarza y.ą ż ę ę ą ł

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Je li  chodzi o te  utrudnienia, o których Pani Radna mówi, to jest  równie  nawi zanie doś ż ą  
pierwszej uwagi odno nie podzielenia punktu c na dwie cz ci. My nie chcieliby my dzieliś ęś ś ć 
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tego  punktu  równie  dlatego,  tak,  jak  Pan  Prezydent  powiedzia  jest  to  uchwa aż ł ł  
ukierunkowana,  ale  równie  dlatego,  e  tak  zapisana  brzmi,  ze  co  do  zasady  myż ż  
pozostawiamy  t  zasad ,  czyli  tak  naprawd  nie  sprzedajemy  lokali  w  budynkachą ę ę  
komunalnych, chyba, e, i tu jest wyj tek, to jest bardzo wa ne dlatego, e osoby, które nież ą ż ż  
mog  kupi  lokalu z uwagi na to, e jest, nie wiem wspó najem, albo jakie  inne ograniczenieą ć ż ł ś  
formalno- prawne, one równie  wchodz  do tych 30%? Z uwagi na to, no przepraszam bardzo.ż ą  
My mamy interes gminy w tym, eby gmina nie by a udzia owcem wi kszym jak 30%. Je eliż ł ł ę ż  
budynek generuje jakiekolwiek utrudnienia w zakresie któregokolwiek lokalu, to pomijaj c teą  
utrudnienia powodowa oby, ze my b dziemy mie  udzia  wi kszy jak te 30% a to jest juł ę ć ł ę ż 
niegospodarne, bo z naszych analiz wynika im udzia  jest wy szy,  tym wi kszy koszt dlał ż ę  
gminy. Ja uwa am, e ta zasada jest po prostu niew a ciwa z punktu widzenia gospodarki.ż ż ł ś  
By  mo e  z  punktu  widzenia  spo ecznego da aby  si  obroni ,  ale  Prosz  Pa stwa.  Takć ż ł ł ę ć ę ń  
naprawd  to ta uchwa a z takim ograniczeniem, e my w ogóle nie sprzedajemy lokali nie jestę ł ż  
niezgodna  z  prawem.  Nie  jest  niezgodna  z  prawem,  to  orzek  Wojewódzki  S dł ą  
Administracyjny, wi c id c dalej w zmi kczaniu tego zapisu  musieliby my tak naprawdę ą ę ś ę 
wycofa  si  w ogóle z tych ogranicze .ć ę ń

Radna Barbara Meyer – cz onek Komisjił
Prosz  w tym kontek cie  odnie  si  do Cyga skiej  Góry,  bo Pan powiedzia  o jednymę ś ść ę ń ł  
przypadku,  e  to  przecie  nie  wina  lokatorów,  ze  dostawali  takie  przydzia y,  na  jednoż ż ł  
mieszkanie trzy decyzje.

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Ale istnieje mo liwo  wykupu na wspó w asno  i to jest taki sam problem uzyskania zgodyż ść ł ł ść  
wspó najemców, jak znalezienie ch tnych 70% powierzchni na z o enie wniosków. To jestł ę ł ż  
ten sam problem. Po prostu trzeba przekona  s siadów, e warto z o y  wniosek o wykup. Wć ą ż ł ż ć  
tym przypadku dotyczy wspó w asno ci.ł ł ś

Radna Barbara Meyer – cz onek Komisjił
Ta  rodzina kiedy  z o y a wniosek, dosta a odmow  w a nie, poniewa  mieszka  si  nie daś ł ż ł ł ę ł ś ż ń ę  
podzieli .ć

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Ale musia aby namówi  pozosta ych wspó najemców o wykup na wspó w asno  i to jestł ć ł ł ł ł ść  
taki sam problem jak znale  ch tnych w ogóle na wykup mieszkania i uzyska  70%, bo zaźć ę ć  
chwil  b dziemy  mie  pretensje,  e  Panie  Prezydencie  z o y o  60%, to  mo e  Pan  się ę ć ż ł ż ł ż ę 
prze amie, a za chwil  z o y o 50%.ł ę ł ż ł

Radna Barbara Meyer – cz onek Komisjił
Dobrze. To by  jeden przypadek. Natomiast prosz  mi powiedzie , bo na Biskupiej Górce jestł ę ć  
wspólnota  i  miasto  nie  jest  zainteresowane  sprzeda  ma  tam  wi kszy  udzia ,  ale  nieżą ę ł  
sprzedaje bo mieszkania s  wybudowane przed grudniem 1990 roku.ą

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Je li chodzi o sprzeda  i bonifikaty b dzie to przedmiotem dyskusji trzeciej z uchwa .ś ż ę ł

Pan Tomasz Lechowicz- Dyrektor Wydzia u Skarbuł
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Je li chodzi o wspólnot , o której Pani radna mówi, to oni mog  wykupi  mieszkania, tylkoś ę ą ć  
tutaj chodzi o wysoko  bonifikaty, natomiast w sytuacji, kiedy by nabywali wszyscy te lokaleść  
w tym budynku, to bonifikata b dzie 95%.ę

Radna Barbara Meyer – cz onek Komisjił
Takiej odpowiedzi si  spodziewa am, czyli w tamtym budynku odpowiada nam wi kszoę ł ę ść 
udzia ów, wi ksze koszty. Nie d ymy do tego, eby np. troszeczk  da  tej bonifikaty, bo jał ę ąż ż ę ć  
powiedzia am, ze nie musi to by  90%, mo e to by  np. 50% i wtedy udzia  gminy by był ć ż ć ł ł  
mniejszy i by yby mniejsze koszty, wi c prosz  ten przypadek przeanalizowa , co naprawdł ę ę ć ę 
si  op aca?ę ł

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Mam tylko tak  uwag , e nie bardzo rozumiem, dlaczego w tym programie s  formu owaneą ę ż ą ł  
zasady,  po  to,  eby  Prezydentowi  da  mo liwo  ich  omini cia  w  przypadkachż ć ż ść ę  
nadzwyczajnych  i  chc  powiedzie ,  e  jestem  przeciw  tak  formu owania  przepisówę ć ż ł  
prawnych.

Radny Czes aw Nowak – cz onek Komisjił ł
Prosz  Pa stwa. W tym programie brakuje mi dwóch rzeczy. Otó  taki program wieloletniegoę ń ż  
gospodarowania zasobem mieszkaniowym na lata 2004- 2008 powinien jeszcze zawiera , oć  
czym my dobrze wiemy program wyburze  budynków a jest ich ok. 600 i powinni my sobień ś  
za o y  kiedy i ile budynków wyburzymy, poniewa  od czasu do czasu dowiadujemy si , zeł ż ć ż ę  
gdzie  run  budynek, prasa krzyczy, my nie wiemy jak si  zachowa  a my l , ze w tymś ął ę ć ś ę  
zakresie  powinni my  prowadzi  jak  systematyczn  gospodark .  Stan  zagro onychś ć ąś ą ę ż  
budynków  powinien  by  okre lony  i  powinien  by  taki  budynek  rozbierany  i  w  takimć ś ć  
wieloletnim planie ten problem powinien si  znale . Prosz  Pa stwa 600 budynków to jestę źć ę ń  
ju  ma a  gmina,  wi c  tym  bardziej  powinien  by  taki  program  uwzgl dniony.  W  tymż ł ę ć ę  
programie o tej kwestii milczymy.

Nast pna sprawa. Nie widz  te  w tym programie, bo uwa am, ze powinni my wiedzie , eę ę ż ż ś ć ż  
je eli w danym roku sprzedajemy 1500 mieszka , ile z tego tytu u wp yn o do kasy gminyż ń ł ł ęł  
pieni dzy, to my wiemy, ale ile si  zmniejszy o po stronie wydatków? Chodzi mi tu przedeę ę ł  
wszystkim o administracj  w Gda skim Zarz dzie Nieruchomo ci Komunalnych, bo koszty zę ń ą ś  
tego tytu u powinny by  mniejsze, bo maj  mniej o te 1500 lokali mniej do administrowania.ł ć ą  
Chcia bym równie  wiedzie  o ile zmniejszaj  si  koszty utrzymania nie tylko administracji,ł ż ć ą ę  
ale  koszty  remontów te  powinny by  brane  pod uwag ,  bo to  te  spada.  Wi c,  je eliż ć ę ż ę ż  
mówimy  o jakim  ca o ciowym gospodarowaniu  zasobami,  to ja  tych  elementów w tymś ł ś  
programie nie widz  a uwa am, ze powinny by  uwypuklone.ę ż ć

Pani Barbara Majewska – Zast pca Dyrektora Wydzia u Gospodarki Komunalneję ł
Symulacje  dotycz ce  spadku  kosztów  zosta y  zawarte  w  programie,  to  by a  ta  tabelaą ł ł  
dotycz ca kosztów utrzymania Gda skiego Zarz du Nieruchomo ci Komunalnych.ą ń ą ś

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Za cznik nr 14 do uchwa y pierwotnej.łą ł

Pani Barbara Majewska – Zast pca Dyrektora Wydzia u Gospodarki Komunalneję ł
Tak.  no musimy  mie  wiadomo ,  ze  spadek  lokali  o  1500 w  ci gu  roku,  szczególnieć ś ść ą  
po o onych w ró nych budynkach, w ró nych rejonach miasta w sposób znikomy wp ywa nał ż ż ż ł  
wielko  kosztów ponoszonych przez Gda ski Zarz d Nieruchomo ci Komunalnych. Nie jestść ń ą ś  
to wielko , która obni a koszty, obni a koszty jedynie w tej cz ci, która dotyczy remontówść ż ż ęś  
wewn trz  lokali  komunalnych,  ale  we my  pod  uwag  jeden  fakt.  Lokale,  które  są ź ę ą 
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sprzedawane w tych budynkach, one s  stosunkowo w dobrym stanie technicznym, bowiem zą  
wad  techniczn  lokali si  nie sprzedaje. A zatem zakres remontów wykonywanych w a nieą ą ę ł ś  
w  tym   lokalach  jest  praktycznie  aden.  Natomiast,  po  stronie  obci aj cej  gmin ,  toż ąż ą ę  
niezale nie  od  pozostawionego  w  zasobie  gorszego  sortu,  nazwijmy  to  umownie  lokaliż  
mieszkalnych  w  których  wewn trz  nale y  wymienia  stolark ,  no  je eli  s  budynki  zą ż ć ę ż ą  
ogrzewaniem  piecowym-  wymienia  piece,  to  jeszcze  dodatkowo o ymy  na  utrzymanieć ł ż  
cz ci  wspólnych,  zarówno  po  stronie  zarz dcy  jednego  i  drugiego,  po  drugie  kosztyęś ą  
eksploatacji  wi  si  po  jednej  i  po  drugiej  stronie,  w  tej  cz ci  zmniejszaj  wydatkiążą ę ęś ą  
GZNK, ale je eli chodzi o remonty cz ci wspólnych, to niestety sukcesywnie z roku na rokż ęś  
ulegaj  zwi kszeniu  i  tutaj  to  musimy  mie  na  uwadze.  Natomiast  skala  globalna,  onaą ę ć  
oczywi cie b dzie odczuwalna, ale przy sprzeda y ju  znacz cej cz ci zasobów i wtedyś ę ż ż ą ęś  
mo emy mówi  o wymiernym spadku.ż ć

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
My my  zaplanowali  w wieloletnim programie  równie  spadek zatrudnienia  w  Gda skimś ż ń  
Zarz dzie  Nieruchomo ci  Komunalnych  prawie  o  po ow ,  przy  zak adanej  wówczasą ś ł ę ł  
sprzeda y,  przy  czym my my t  sprzeda  zweryfikowali  w tym roku, w zwi zku z tymż ś ą ż ą  
równie  jest weryfikacja tych kosztów. ż

Istotn  równie  spraw  jest, e tak, jak jest zawarte w wieloletnim programie wskazali my, ą ż ą ż ś ż 
plan potrzeb remontowych na utrzymanie zasobu komunalnego, to jest mniej wi cej rz du 250ę ę  
milionów z otych. Nie mówi  o lokalach w budynkach wspólnotowych, mówi  o budynkachł ę ę  
komunalnych a uchwa a mówi o tym, e dotacja b dzie na poziomie 15 milionów rocznie, coł ż ę  
oznacza,  ze  tak  naprawd  musieliby my  remontowa  te  budynki  przez  30  lat,  boę ś ć  
dekapitalizacja  kolejnych nast puje. W zwi zku z tym tutaj nie nale y zapomina , e takę ą ż ć ż  
naprawd , to ta uchwa a nie rozwi zuje problemu, ona jedynie definiuje problem nadaje jeję ł ą  
pewien kierunek.

Odpowiadaj c na pytanie Radnemu Nowakowi. Analiza rozbiórek jest elementem tabeli 2.7,ą  
obecnie za cznika nr 4 do wieloletniego programu. Tam s  zak adane ubytki w latach 2003-łą ą ł
2008, w tym równie  na rozbiórki. ż

Natomiast,  je li  mog  odnie  si  do  uwagi  Pana  Radnego  Kami skiego.  Oczywi cie,ś ę ść ę ń ś  
uchwa y powinny by  sztywne i powinny by  realizowane. Rzecz w tym, ze uchwa y robi sił ć ć ł ę 
tak  naprawd  dla  ludzi,  którzy  yj ,  którzy  generuj  ró ne  sytuacje  yciowe.  My  nieę ż ą ą ż ż  
jeste my w stanie w uchwale przewidzie  wszystkich sytuacji, jakie si  zdarz . Pa stwo namś ć ę ą ń  
cz sto  wytykacie  sytuacje,  których  my  by  mo e  nie  przewidzieli my,  st d  uwa a,  eę ć ż ś ą ż ż  
specjalne  uprawnienia  dla  Prezydenta  w  sytuacji,  która  z  punktu  widzenia  spo ecznegoł  
wymaga specjalnego potraktowania nie  jest  rzecz  z .  Oczywi cie  nie powinno si  tegoą łą ś ę  
nadu ywa , ale to ju  nie jest kwestia zasady, tylko realizacji uprawnienia.ż ć ż

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Po pierwsze,  no ta  uchwa a  nie  rozwi zuje  problemu,  jak tu  Pan Dyrektor  powiedzia  –ł ą ł  
definiuje, ale jest pewien problem zasadniczy, e za o enia, które Rada Miasta podj a nież ł ż ęł  
by y realizowane. W zwi zku z powy szym nie ma tu konsekwencji.ł ą ż

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Które?

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
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Które? Po pierwsze.  Powo anie w 2004 roku, spó ki, czyli  ten element komercjalizacji.  Poł ł  
drugie. Wprowadzenie dwóch stref dla miasta Gda ska, które z 1 stycznia 2005 mia y zostań ł ć 
wprowadzone i Pa stwo po pierwsze tego nie zrobili, po drugie –  tak naprawd  proponujń ę ą 
zapisy, które tak naprawd  nie definiuj , kiedy ten proces ma by  wdra any, dlatego, ze wę ą ć ż  
tym zakresie piszecie, o ile dobrze pami tam, cyt.: ” Jak zostanie podj ta decyzja, czy jakę ę  
zostanie wdra ana. Wprawdzie tam definiujecie 2007-2008 roku, ale nie mniej z tego punktuż  
widzenia  ta  uchwa a  staje  si  po  prostu  mniej  precyzyjna,  czy  plan  dzia a  robi  sił ę ł ń ę 
rozmydlony w tym zakresie. To jest pierwsze.

Po  drugie.  Ja  przypominam,  e  jakby  mówimy  o  dekapitalizacji  tych  zasobów,  toż  
przypominam,  e  je eli  chodzi  o  stosunek  czynszu  do  chocia by  tych  3%  warto ciż ż ż ś  
odtworzeniowej,  no  to  tutaj  te  si  nie  przybli amy  a  w  tej  strefie,  która  b dzie  nadalż ę ż ę  
obowi zywa a, w tej III strefie poziom jest chyba nawet mniej ni  50% tej stawki. W ka dymą ł ż ż  
1,57, lub 1,58, jest to na bardzo niskim poziomie, czyli to oznacza, jakby nie podejmowanie 
tych decyzji i przy odwlekaniu w czasie i w jakim  sensie rozmydlanie harmonogramu tychś  
dzia a  oznacza,  e  miasto  wiadomie  b dzie  dalej  prowadzi o  do  dekapitalizacji  tychł ń ż ś ę ł  
zasobów.

Natomiast, je li chodzi o budow  mieszka  socjalnych, komunalnych itd.? Przy zwi kszeniuś ę ń ę  
liczby tych planów budowlanych, wydaje  mi si ,  ze  nak ady na nie  w waszym  projekcieę ł  
nowym spadaj  prawie o 50%. W zwi zku z powy szym pytanie jest zasadnicze takie? Czyą ą ż  
wtedy podana warto  by a przeszacowana, nie pami tam ile by o tych rodków, czy terazść ł ę ł ś  
zasz o do jakiej  pomy ki w tym programie i okre lono jakie  zani one warto ci, bo ró nicał ś ł ś ś ż ś ż  
przy zwi kszonej ilo ci ró nica jest chyba 40%, jak dobrze pami tam mniejsze nak ady. Toę ś ż ę ł  
bardzo dobrze, e mo na by wybudowa  wi cej za taniej, tylko sk d takie rozbie no ci?ż ż ć ę ą ż ś

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Je li chodzi o planowane wydatki inwestycyjne. Ja przypomn , e dotychczas planowali myś ę ż ś  
28,5 miliona z otych w ramach budownictwa komunalnego, obecnie jest to w ramach budowył  
1000 lokali.  Nie  zaplanowali my wydatkowania  rodków, powiem za  chwil  dlaczego. wś ś ę  
ramach  budownictwa  socjalnego zaplanowali my  3,9 miliona.  Obecnie  korygujemy  to  naś  
poziomie 3,6 miliona z ., wi c korekta jest niewielka. W ramach budownictwa spo ecznegoł ę ł  
planowali my 21,6 miliona z ., obecnie planujemy na poziomie 24, 3 miliona z ., czyli w tymś ł ł  
wypadku ro nie jakby suma wydatków na ten typ budownictwa ok. 2,5 miliona z . Dlaczegoś ł  
zdj li my  zaplanowan  kwot  wydatków  na  budownictwo  komunalne?  Dlatego,  eę ś ą ę ż  
przygotowujemy  realizacj  koncepcji  budowy mieszka  w systemie  bezgotówkowym, takę ń  
bym to nazwa . Jest to do  skomplikowana operacja, na pewno Pan Prezydent w nied ugimł ść ł  
czasie zaprezentuje Pa stwu szczegó y tego, dzisiaj jest jeszcze za wcze nie, ale zaprezentujeń ł ś  
na pewno przed sesj .ą

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Ale liczby komunalnych nie zmniejszyli cie?ś

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Nie.  My my  zapisa1li  pozyskanie  w  tej  kwocie  327  lokali  a  pozyskamy  1000,  wi cś ę  
pozyskujemy wi cej. Tak, jak mówi em na dzisiaj to jest jeszcze za wcze nie, Pan Prezydentę ł ś  
b dzie na pewno przedstawia  t  spraw . ę ł ę ę

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta gda skaę ń
Mo e  za  wcze nie  na  szczegó y.  Chc  zaprosi  Pa stwa,  ca  Pa stwa  Komisj  naż ś ł ę ć ń łą ń ę  
prezentacj  bardziej szczegó ow , która odb dzie si  za par  dni. Termin zostanie ustalony.ę ł ą ę ę ę
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Natomiast w tej chwili mog  powiedzie , e na dzisiejszym Kolegium Prezydenta wreszcieę ć ż  
uda o  si  przyj  i  zaakceptowa  program  budowy  1000  mieszka .  Program  ten  jestł ę ąć ć ń  
skonstruowany  w  ten  sposób,  ze  mieszkania  budowane  s  z  kapita u  wniesionego przezą ł  
wspólnika. Termin wykonania tych 1000 mieszka  nie powinien przekracza  3 lat.ń ć

Radny Marek Polaszewski – cz onekł
Czyli powstanie nowy podmiot. A jak nam si  uda o omin  ustaw  w tym zakresie?ę ł ąć ę

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta gda skaę ń
Spó ka. Zaraz  szczegó y podam. Mówi  w tej  chwili o ogólnych zasadach, o których juł ł ę ż 
mo na  mówi .  Przyjmujemy  za o enie,  e  koszt  budowy  metra  kwadratowego  tychż ć ł ż ż  
mieszkaniach b dzie 1.600- 1.800.ę

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Tyle ile oferent, ale za o yli my 1.600.ł ż ś

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Tak,  za o yli my  1600  i  mamy  pozytywne  odpowiedzi,  przy  takiej  ilo ci  znalezieniał ż ś ś  
kontrahentów. Termin 3 lata. Po wybudowaniu, czyli w terminie 3 lat od momentu podpisania 
umowy w tym wzgl dzie miasto wykupi udzia y od tego wspólnika w tej spó ce, on b dzieę ł ł ę  
mia  w tej sytuacji oczywi cie wi kszo ciowe udzia y.ł ś ę ś ł

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Jaki kapita  spó ki?ł ł

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
To nie jest jeszcze zawarta umowa spó ki. Kapita  spó ki 90 milionów, w tym 10 milionówł ł ł  
nasze grunty miejskie, czyli 80 milionów kapita  wspólnika.ł
Wykupujemy mieszkania za cen , któr  teraz ustalimy, przy czym cena ta nie mo e by , sę ą ż ć ą 
dwa ograniczenia, je li chodzi o cen  wykupu ona nie mo e by  wy sza ni  ustalimy wś ę ż ć ż ż  
momencie zawarcia umowy. Nie mo e by  wy sza ni  warto  rynkowa maj tku spó ki,ż ć ż ż ść ą ł  
pomniejszona oczywi cie o wk ad gruntowy, czyli o wk ad miasta. Takie s  ograniczniki. Takś ł ł ą  
ustalona  cena  zostanie  rozbita  na  25 lat  sp aty  z  oprocentowaniem,  które  dopiero  b dzieł ę  
zaoferowane, ale przyjmujemy za o enie, e b dzie to wibor plus mniej ni  jeden.ł ż ż ę ż

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Ale wy chcecie kupi  udzia y od spó ki w ko cu, czy co?ć ł ł ń

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Udzia y od  wspólnika a nie od spó ki. Tak ustalon  wierzytelno  w stosunku do naszegoł ł ą ść  
wspólnika wykupi bank. W ten sposób powstaje ta relacja miasto- bank, wspólnik dosta  swojeł  
poszed  do domu i  mo e  zawiera  nast pn  umow  spó ki  a  du a  cz ,  przynajmniejł ż ć ę ą ę ł ż ęść  
zak adamy, ze du a cz  tych sp at, o których tutaj mowa b dzie pokrywana z czynszu,ł ż ęść ł ę  
dlatego, e tak zasiedlone mieszkania b d  dawa y jaki  tam czynsz, przynajmniej w tymż ę ą ł ś  
pierwszym okresie, w pierwszych 10-15 lat koszty eksploatacji b d  stosunkowo niewielkie ię ą  
nak adów remontowych,  wi c  du a  cz  tej  odroczonej  p atno ci  zostanie  sp acona  wł ę ż ęść ł ś ł  
czynszu. W ten sposób omijamy dwa razy bud et miasta. Pierwsze. Omijamy go w tej chwili,ż  
kiedy otrzymujemy du e pieni dze na wk ad w asny – inwestycje unijne a po drugie omijamyż ą ł ł  
go równie  w perspektywie dalszej wtedy, kiedy sp acamy cz  z tego czynszu. Takie sż ł ęść ą 
ogólne za o enia. Dzisiaj zapad y decyzje. Szczegó y zostan  Pa stwu ok. 17 pa dziernikał ż ł ł ą ń ź  
przedstawione. 
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Natomiast, je li chodzi o to, e nie zrealizowali my tych dwóch postulatów, o których mówiś ż ś ł 
Radny Wies aw Kami ski.ł ń

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Nie postulatów.

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Elementów za o e  polityki gospodarczej,.ł ż ń

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Przyj tego przez Rad  Miasta harmonogramu planu dzia ania.ę ę ł

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Tak.  to  prawda.  Je li  chodzi  o  likwidacj  stref,  to  wszystko  ju  zosta o  powiedziane,ś ę ż ł  
wielokrotnie  rozmawiali my  na  ten  temat.  Wiemy  dlaczego,  tego  nie  wprowadzili my.ś ś  
By oby  to  zbyt  trudne  do  zniesienia  dal  naszych  kontrahentów,  w  zwi zku  z  tymł ą  
postanowili my to roz o y  d u ej na lata. By  mo e, e by o le obliczone, jakie to by ybyś ł ż ć ł ż ć ż ż ł ź ł  
skutki, albo w ogóle.

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
No 20%.

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Nie  obliczyli my,  natomiast  powo anie  spó ki,  która  w  ten  sposób  mia aby  toś ł ł ł  
zagospodarowa , to jest zadanie bardziej skomplikowane. Tu mówimy o za o eniach polityki ić ł ż  
ta spó ka na tamtym etapie, ze wzgl du na trudno ci w sprzeda y mieszka , bo tak naprawdł ę ś ż ń ę 
istota problemu, który w tej chwili mamy z realizacj  wieloletniego programu to s  ogromnieą ą  
znaczne  ró nice  ilo ci  sprzedanych  mieszka  i  niewydolno  Wydzia u  Skarbu  iż ś ń ść ł  
niewydolno  sprzeda y tych mieszka , to si  troch  na o y o. W uj ciu pi ciu pierwotnieść ż ń ę ę ł ż ł ę ę  
za o onych lat  na sprzeda  tych 24 tysi cy  mieszka  do sprzeda y na osiem, no bo Panł ż ż ę ń ż  
Dyrektor Lechowicz deklaruje, e te trzy tysi ce mieszka  rocznie na mór sprzeda, ale nież ą ń  
wi cej,  to  po  pierwsze  a  po  drugie,  to  spowodowa o,  e  w  ogóle  nie  wyst pili my  zę ł ż ą ś  
wezwaniami do kupna. My na teraz nie jeste my w stanie zrealizowa  wniosków. W zwi zkuś ć ą  
z tym nie mamy wezwa  i nie mamy kogo dawa  do tych ewentualnych spó ek, czy spó ki, iń ć ł ł  
to pierwotne za o enie, e z takim tempem ruszy o ono, rzeczywi cie ono okaza o si  był ż ż ł ś ł ę ć 
przeszacowane. Ale, te osiem lat, je li dobrze rozumiem to nam si  uda.ś ę

Pan Tomasz Lechowicz- Dyrektor Wydzia u Skarbuł
Je li  mog  Pani Przewodnicz cy,  bo tutaj  zosta  przywo any do tablicy  Wydzia  Skarbu.ś ę ą ł ł ł  
Oczywi cie,  du o  racji  jest  w  tym,  co  powiedzia  Pan  Prezydent.  Nie  mia bym  tegoś ż ł ś ł  
kwestionowa . Natomiast, co do Pana Pytania o zasadno  powo ywania spó ki. Tu w grć ść ł ł ę 
wchodzi przede wszystkim ekonomia. To nie jest kwestia wniesienia aportem ilu  tam lokali.ś

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Do wykonania uchwa y po to, eby powo a  spó kł ż ł ć ł ę

Pan Tomasz Lechowicz- Dyrektor Wydzia u Skarbuł
I  nie  po to,  eby  za.  dwa,  trzy  lata  og osi  upad o  spó ki.  To nie  o to chodzi w tymż ł ć ł ść ł  
momencie. Natomiast faktem jest, e robimy wszystko, eby przyspieszy  sprzeda  lokaliż ż ć ż  
mieszkalnych, eby umo liwi  t  sprzeda . Prosz  mi wierzy , e to nie jest tylko kwestiaż ż ć ą ż ę ć ż  
wydolno ci  i  chciejstwa.  Po  prostu  s  takie  a  nie  inne,  naprawd  obiektywne  czynnikiś ą ę  
zwi zane z tym, e pewnych rzeczy przeskoczy  si  nie da, mimo najszczerszych ch ci.ą ż ć ę ę
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Wiem, e to dzia a fatalnie tutaj na stan Pana Prezydenta, bo nie ma czego  takiego, jak siż ł ś ę 
nie da, ale takie s  sytuacje. Nie chc  przeci ga  tutaj tych kwestii, w ka dym razie mówimyą ę ą ć ż  
o  mieszkaniach  i  na  tej  Komisji  niejednokrotnie  b dzie  omawiana  kwestia  uchwa y  oę ł  
sprzeda y  lokali  mieszkalnych .  To nie  jest  tak,  e  po prostu  pozbywamy si  problemu,ż ż ę  
sprzedaj c ile  tam tysi cy lokali mieszkalnych..ą ś ę

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Proponujecie zwi kszenie ilo ci mieszka  komunalnych do 18 tysi cy. Pierwsze za o eniaę ś ń ę ł ż  
by y chyba 12 tysi cy, wi c jest wzrost. Z czego to wynika? Po drugie np. s  takie zapisy jakł ę ę ą  
wy czenie ze sprzeda y budynków komunalnych, gdzie chocia by jest  jedno mieszkalniełą ż ż  
socjalne w danym budynku i to wy okre licie, które to jest mieszkanie socjalne. Umiem sobieś  
wyobrazi , ze po prostu mo e to by  instrument na przyk ad hamuj cy sprzeda , szczególnieć ż ć ł ą ż  
to jedno mieszkanie w budynku komunalnym. Nie rozumiem dlaczego mia aby powsta  takał ć  
sytuacja, e w budynku w ca o ci komunalnym, jedno mieszkanie chcecie przeznaczy  jakoż ł ś ć  
socjalne, e a  postanowili cie zapisa  takie ograniczenie w tym programie?ż ż ś ć

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
My my wykonali do  szerok  analiz  pozyskiwania mieszka  socjalnych.ś ść ą ę ń

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Przepraszam  bardzo.  Mo e  nie  Do  zrozumiale  sprecyzowa em  pytanie.  Wy czacie  zeż ś ł łą  
sprzeda y  mieszkania  komunalne,  czy  w  nieruchomo ci,  gdzie  jest  przynajmniej  chociaż ś ż 
jedno mieszkanie socjalne wy czacie ca y budynek ze sprzeda y. Tak si  zastanawiam, połą ł ż ę  
co tworzy  w budynku komunalnym jedno mieszkanie socjalne, które mo e powstrzyma , czyć ż ć  
zatrzyma  sprzeda  reszty mieszka  w tym budynku.ć ż ń

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Zapis jest s uszny. Je eli s  mieszkania komunalne, to nie zostawiamy mieszkania socjalnegoł ż ą  
we wspólnocie.

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Wed ug zapisu w a nie jest odwrotnie.ł ł ś

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Nie zostawiamy, bo gdyby my sprzedali jedno mieszkanie w tym budynku komunalnym, wś  
którym jest lokal socjalny, to powsta aby wspólnota, lokal socjalny by by we wspólnocie zeł ł  
wszystkimi wynikaj cymi st d konsekwencjami.ą ą

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Wszystko  by oby  dobrze,  tylko,  e  wy  okre lacie,  które  mieszkania  maj  by  lokalamił ż ś ą ć  
socjalnymi.

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Do tego si  odnosz . Natomiast nie jest, przynajmniej cis e twierdzenie, e my tworzymyę ę ś ł ż  
lokal socjalny w budynku nie socjalnym. Generalnie zawiera mieszkania komunalne i raptem 
robimy jedno mieszkanie socjalne. Nie. To jest stan faktyczny. O tym decyduje stan faktyczny. 
My mo emy próbowa , je li nas b dzie na to sta  na odwrotn  sytuacj . Lokal jest socjalny,ż ć ś ę ć ą ę  
bo takie ma parametry. 

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
W budynku komunalnym macie jeden lokal socjalny?
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Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Z regu y jest jeden a czasami dwa.ł

Wiceprzewodnicz cy Piotr Dziką
A nie mo na wyremontowa  i zrobi  lokal komunalny?ż ć ć

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Dlaczego my my zapisali sztywn  uchwa  w pierwszej wersji, e nie sprzedajemy lokali wś ą łę ż  
budynkach w 100% komunalnych? Bo my potrzebujemy równie  lokali socjalnych, mi dzyż ę  
innymi  lokali  socjalnych  i  zamiennych  dla  budynków do rozbiórki,  w  których  b dziemyę  
gospodarowa . Po prostu potrzebujemy zasobów.ć

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
No tak,  ale  ja  twierdz ,  e  lokale  socjalne  powinny by  nowo wybudowane, dlatego, eę ż ć ż  
by yby po prostu tanie w eksploatacji a nie w tych budynkach, które s  komunalne, czy tamł ą  
nazwiecie je socjalne, to s  w eksploatacji bardzo drogie, tych ludzi na to nie sta .ą ć

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
My twierdzimy z kolei odwrotnie, ze tak naprawd  poniewa  koszt wybudowania jest takię ż  
sam, jak lokalu nie socjalnego - nak ad inwestycyjny, to lepiej kierowa  do takiego budynkuł ć  
kogo ,  kogo  sta  na  ten  czynsz.  Ja  przypominam,  e  czynsz  w  budynkach  nowoś ć ż  
wybudowanych tj.  3% warto ci  odtworzeniowej,  z  uwagi  na to, e  jest  to nowy a  w takś ż  
zwalnianych lokalach kierowa  mniej zamo nych ludzi.ć ż

Ta uwaga Pana Radnego jest  bardzo wa na.  Po to, eby móc zastosowa  to uprawnienież ż ć  
wprowadzone nowelizacj  ustawy, my musimy podnie  czynsze do ich realnej wysoko ci,ą ść ś  
wtedy mo emy je obni a , bo jak zaczniemy obni a  czynsze, które ju  dzisiaj s  niskie, toż ż ć ż ć ż ą  
my tak naprawd  nie b dziemy mie  dochodów.ę ę ć

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Co ja powiedzia em w poprzednim sformu owaniu? Otó , e wy zamra acie ten stan, którył ł ż ż ż  
jest.

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
My nie podnosimy czynszów dla samych siebie, tylko dla ludzi a wska niki windykacyjneź  
mówi , e trzeba uwa a  z podwy kami. W zwi zku z tym rozk adamy ten ci ar, eby nieą ż ż ć ż ą ł ęż ż  
ryzykowa  utrat  dochodów.ć ą

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Czy Pan Radny Kami ski sformu uje jaki  wniosek w tym wzgl dzie?ń ł ś ę

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Je eli Rada Miasta przyjmuje program, który jest nie realizowany i si  z tego cieszy i jeszczeż ę  
uwa a, e pytanie jest niestosowne, to ja dzi kuj  za tak  Rad .ż ż ę ę ą ę

Radna Barbara Meyer – cz onek Komisjił
Uwa am,  e  projekt,  który  dzisiaj  omawiamy,  b dzie  musia  znowu  podlega  jakimż ż ę ł ć ś 
nowelizacjom, a mianowicie, bo tak: teraz ju  wycofujemy si  e spó ki, która mia a powstaż ę ż ł ł ć 
w 2004 roku i teraz b dzie powo ana, ale nie piszemy kiedy i jest bardzo dobrze. W zwi zku zę ł ą  
tym  mam  pytanie.  Przecie  zanim  powo amy  spó k  a  dotyczy  ona  mieszka  przecież ł ł ę ń ż 
komunalnych,  które  aportem  wejd  do  spó ki,  to  rozumiem,  ze  nast pi  ca kowitaą ł ą ł  
restrukturyzacja  Gda skiego  Zarz du  Nieruchomo ci  Komunalnych?  Po  co  nam  dwień ą ś  
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instytucje, czyli po co my tak drogo chcemy tym wszystkim zarz dza , chyba tu jest jakieą ć ś 
nieporozumienie?

Je li chodzi o budownictwo socjalne. Nie wiem, czy my nie pope niamy jakiego  b du, boś ł ś łę  
tak,  adoptujemy  stare  niektóre  rzeczy,  które  kosztuj  straszliwe  pieni dze,  robimy z  tegoą ą  
mieszkania socjalne, które tak, czy tak podlegaj  degradacji, zamiast taki budynek wyburzy ,ą ć  
postawi  nowy i z takimi warunkami wybudowa  budynek, jakie warunki mieszkania socjalneć ć  
powinny  spe nia .  My l  teraz  o  ul.  Chodkiewicza.  Po  co  wyk ada  tyle  pieni dzy,  boł ć ś ę ł ć ę  
socjalne mieszkanie, to mieszkanie dla tych ludzi najubo szych, po czym wydajemy mnóstwoż  
pieni dzy  na  co ,  co  b dzie  za  par  lat  ulega o  degradacji.  Mi  wci  brakuje  takieję ś ę ę ł ąż  
gospodarno ci.ś

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Pani  Radna  zapyta a,  po  co  nam  spó ka?  Spó ka  ma  zupe nie  inny  cel  dzia ania,  inneł ł ł ł ł  
kompetencje  i  inne  mo liwo ci  dzia ania  ni  zak ad  komunalny  GZNK.  Ja  przypomnż ś ł ż ł ę 
równie , e kiedy  by y dywagacje  w radzie Miasta, mnie tu jeszcze nie by o, czy Gda skiż ż ś ł ł ń  
Zarz d nie powinien by  spó k ? Ale, to oczywi cie nie jest ród em, ani powodem naszegoą ć ł ą ś ź ł  
dzia ania, ale ju  wówczas by y takie przemy lenie, ze jednak spó ka, to jest bardzo s uszne.ł ż ł ś ł ł  
Spó ka  mia aby  gospodarowa  lokalami,  ale  tylko  lokalami  w  budynkach  wspólnotł ł ć  
mieszkaniowych. Ja przypomn , ze g ównym celem, by o zdj cie z miasta zagro enia, jakieę ł ł ę ż  
rodzi  uczestnictwo  gminy  w  cz ciach  wspólnych  wspólnot  mieszkaniowych.ęś  
Restrukturyzacja  zad u enia  GZNK,  dotyczy a  w a nie  roszcze  z  tytu u  udzia u  weł ż ł ł ś ń ł ł  
wspólnotach mieszkaniowych i chcieliby my unikn  tego  zagro enia. Chcieliby my, abyś ąć ż ś  
docelowo GZNK administrowa  lokalami komunalnymi w budynkach komunalnych, g ownieł ł  
w naszym odczuciu w przysz o ci b dzie to ewaluowa  w kierunku zasobu lokali socjalnych.ł ś ę ć  
Tak  przewidujemy,  e  g ownie zasób lokali  komunalnych b d  stanowi y  w  przysz o ciż ł ę ą ł ł ś  
lokale socjalne i do tego spó ka si  nie nadaje. Spó ka powinna gospodarowa  tym maj tkiem,ł ę ł ć ą  
jaki jest i ja przypomn , ze tak naprawd , ten maj tek spó ki b dzie si  zmniejsza , bo spó kaę ę ą ł ę ę ł ł  
b dzie  sprzedawa  te  lokale,  b dzie  je  modernizowa ,  b dzie  je  wynajmowa  itd.  itd.ę ć ę ć ę ć  
oczywi cie z poszanowaniem praw nabytych najemców, którzy tam wejd  do tej spó ki.ś ą ł

Je li chodzi o budynek przy ul. Chodkiewicza, to ja powiem tak. Planowany koszt nak adów,ś ł  
to nie jest wysoki kosz, bo jest rz du 950 z . za metr kwadratowy, koszt wybudowania nowegoę ł  
budynku, to jest koszt rz du 2.500 z . za metr kwadratowy. W zwi zku tym te planowaneę ł ą  
nak ady, je eli uda si  je zrealizowa , to s  nak ady na poziomie zwyk ej modernizacji. Mamł ż ę ć ą ł ł  
nadziej ,  ze  w  ko cu  dochowamy  si  takiego  standardu  administrowania  i  zarz dzaniaę ń ę ą  
zasobami,  który  uniemo liwia  b dzie  dewastacj  budynków przez  zamieszkuj cych tamż ć ę ę ą  
najemców lokali socjalnych. Przypomn , ze mamy tak naprawd  dwie kategorie najemcówę ę  
lokali socjalnych. To s  najemcy patologiczni, to s  najemcy nie patologiczni - których nieą ą  
sta  na utrzymanie, albo którzy zostali eksmitowani z  uwagi na zad u enie a nie naruszanieć ł ż  
zasad  porz dku  domowego,  to  niekoniecznie  s  najemcy  socjalni  patologiczni.  Dlategoą ą  
potrzeba pozyskiwania takich mieszka  w tym wypadku poprzez adaptacj  budynku, który iń ę  
tak w cz ci jest najmowany z uwagi na to, e ilo  sanitariatów zbiorczych uniemo liwiaęś ż ść ż  
najem 100% lokali jest jak najbardziej uzasadniona.

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Przypominam, e procedujemy nad drukiem 1608 i generalnie problem, najwa niejszy akcent,ż ż  
to jest mo liwo  wykupu lokali, je eli powierzchnia u ytkowa lokali zajmowanych przezż ść ż ż  
tych,  którzy  nie  wykupi  nie  przekroczy  30% ca kowitej  powierzchni  budynku.  To  jestą ł  
g ówny  element  zmiany  uchwa y.  Natomiast  z  wypowiedzi,  które  pada y  trudno  mił ł ł  
przewidzie , czy rzeczywi cie opinia jest pozytywna, poniewa  s  tutaj ci gle pytania a nieć ś ż ą ą  
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ma wniosków, ale  te  pytania  brzmi ,  jakby rzeczywi cie  by y  w tpliwo ci,  ale  one by yą ś ł ą ś ł  
ci gle nie rozwiane. ą
Wobec tego, czy   Pa stwo Radni maj  wnioski, które móg bym podda  pod g osowanie,ń ą ł ć ł  
zanim poddam pod pozytywne g osowanie projektu uchwa y?ł ł

Radna Barbara Meyer- cz onek Komisjił
Panie Przewodnicz cy. Poniewa  Pan Prezydent powiedzia , e b dzie jeszcze debata, to jaą ż ł ż ę  
my l  e pewne odpowiedzi na nasze w tpliwo ci si  pojawi . Uchwa  ju  na tyle znamy,ś ę ż ą ś ę ą łę ż  
ze samo opiniowanie pozytywne, b d  negatywne mog oby si  odby  w przysz ym tygodniu.ą ź ł ę ć ł

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Jaka debata? To nie b dzie debata, to b dzie seminarium dotycz ce polityki mieszkaniowej,ę ę ą  
ale to nie jest debata dotycz ca wieloletniego programu. ą

Radna Barbara Meyer- cz onek Komisjił
Ale tam b d  pewne poruszane tematy, które nam pewne rzeczy wyja ni ?ę ą ś ą

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Nie. To jest seminarium, na które b d  zaproszone miasta Unii Metropolii Polski.ę ą

Radna Barbara Meyer- cz onek Komisjił
Wobec  powy szego,  ja  w  dniu  dzisiejszym  nie  b d  mog a  podj  decyzji,  opiniiż ę ę ł ąć  
pozytywnej,  poniewa  nie  otrzyma am  odpowiedzi  na  moje  pytania  i  mam  pewneż ł  
w tpliwo ci. ą ś

Radny Marek Polaszewski- cz onek Komisjił
Tak  naprawd ,  to  Pan  Dyrektor  na  pocz tku  powiedzia ,  e  kierowali my  si  tutaję ą ł ż ś ę  
oczekiwaniami spo ecznymi. I wiem, e te oczekiwania spo eczne s  wi ksze od tych, któreł ż ł ą ę  
równie  dzisiaj tutaj na tej sali proponujemy, ale te  jest gdzie  ta granica wytrzyma o ciż ż ś ł ś  
gminy, i ja my l , e gdyby taki dokument, w tej postaci zosta  przedstawiony w marcu,ś ę ż ł  
pó tora roku temu, to dzisiaj ten referat i Pan Dyrektor Lechowicz nie mieli by tego problemu,ł  
który maj , poniewa  ju  pierwsza transza mieszka  zosta aby sprzedana, zgodnie z tymią ż ż ń ł  
zasadami. Byliby my ju  te pó tora roku do przodu. Pó tora roku zabra y nam korowy, sporyś ż ł ł ł  
prawne. Szkoda tego pó tora roku, ale ja osobi cie si  ciesz , ze doszli my do dokumentu,ł ś ę ę ś  
który tak naprawd  mnie osobi cie bardzo satysfakcjonuje i stwarza bardzo du  mo liwoę ś żą ż ść 
tym ludziom, którzy do tej pory takiej mo liwo ci nie mieli. ż ś

Te drobne w tpliwo ci, które my artyku ujemy dzisiaj, ale tak naprawd  nikt z nas na Komisjią ś ł ę  
wniosków  adnych  nie  formu uje,  bo  w  pod wiadomo ci  dok adnie  wiemy,  jaka  jestż ł ś ś ł  
mo liwo  gminy i to, co Pan Prezydent powiedzia , to prywatnie si  spyta em na boku, jakż ść ł ę ł  
ostatnio opiniowali my, bo tak naprawd  zabierali my si  do tego, jak my l powsta a,  toś ę ś ę ś ł  
mieli my blokad  ustawow , która nam nie do ko ca umo liwia a ten podmiot publiczno-ś ę ą ń ż ł  
prywatny  realizowa .  Ja  osobi cie  Panie  Przewodnicz cy  b d  g osowa  za,  i  chcia bymć ś ą ę ę ł ł ł  

eby to g osowanie by o na dzisiejszej Komisjiż ł ł

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Dzi kuj  bardzo.ę ę
Prosz  Pa stwa. Te  b d  namawia , eby to g osowanie nad pozytywnym zaopiniowaniemę ń ż ę ę ł ż ł  
tego projektu uchwa y. Mam jeszcze te  kilka pyta , ale chcia bym eby my t  uchwał ż ń ł ż ś ę łę 
zaopiniowali  i  nie  chcia bym,  eby  ca a  uchwa  rozwa a  od pocz tku,  bo mówimy  oł ż ł łę ż ć ą  
spó ce,  a  przecie  ona  nie  jest  tak  kwesti  istotn ,  bo  je li  nie  ma  mieszka ,  któreł ż ą ą ą ś ń  
nale a oby przekaza  do spó ki, to nie mo na powo ywa  spó ki, eby za par  miesi cy jż ł ć ł ż ł ć ł ż ę ę ą 
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likwidowa . Tym projektem uchwa y wychodzimy naprzeciw oczekiwaniom spo ecznym, eć ł ł ż  
z  budynków w 100% komunalnych mo na sprzedawa  lokale,  jest  pewien ogranicznik wż ć  
postaci tego, e udzia  gminy w tym budynku nie mo e by  wy szy ni  30%.ż ł ż ć ż ż

Patrz c  na te  wnioski, które wyp yn y  do tej  pory  od mieszka ców zamieszkuj cych wą ł ęł ń ą  
budynkach w 100% komunalnych, no mo na by tutaj wprowadzi  zapis np., e powierzchniaż ć ż  
u ytkowa lokali nie przekroczy 49% a praktycznie i tak s  to jednostkowe przypadki, gdzież ą  
wp yn y wnioski jakiego  najemcy z budynku w 100% komunalnego i praktycznie mi sił ęł ś ę 
wydaje,  e  to sprzeda y  nie  zwi ksza  zasadniczo,  bo symulacje  jakie  by y  robione, ależ ż ę ś ł  
wydaje mi si , e te symulacje s  zbyt optymistyczne, e tyle b dzie ch tnych do wykupuę ż ą ż ę ę  
przy  tym  za o eniu,  e  w  budynku pozostaje  30% udzia u  gminy,  mnie  si  wydaje,  eł ż ż ł ę ż  
wystarczy by wi kszo ciowy udzia , czyli np. 51%.ł ę ś ł

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Robili my symulacj  i przy tej wielko ci 30% skutek jest taki, przy wielko ci 49% b dzieś ę ś ś ę  
inny, znacznie gorszy.

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Na podstawie tych wniosków, które wp yn y?ł ęł

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Nie, bo te wnioski, które otrzymali my, dotycz  jakiej  tam grupy a nie ca ej populacji i nieś ą ś ł  
wiemy  co  b dzie  za  rok,  za  dwa.  Robili my  analiz  na  ogólnej  populacji,  jakie  mamyę ś ę  
mieszkania,  jakie  s  perspektywy  wyst pienia  a  nie  realia,  jaki  b dzie  skutek  je lią ą ę ś  
przyjmiemy 30% a nie 49%.

Radny Czes aw Nowak – cz onek Komisjił ł
Czy  ten  projekt  w  ramach  tych  30%, o których mówimy  za atwia  tych  wnioskodawców,ł  
którym odmówiono sprzeda y  a  szczególnie  tych,  którym poprzednia  uchwa a  te  sprawyż ł  
blokowa a, tam by o o ile dobrze pami tam ponad 500 wniosków? ł ł ę

Pan Tomasz Lechowicz – Dyrektor Wydzia u Skarbuł
Faktycznie mieli my ok. 570 odmów z tytu u programu. W sytuacji, kiedy by przesz a wersjaś ł ł  
proponowana  przez  Pana  Prezydenta,  tutaj  dotyczy  to  ok.  130  budynków,  czyli  w  tym 
momencie ok. 90 budynków by my zacz li sprzedawa .ś ę ć

Radny Czes aw Nowak – cz onek Komisjił ł
To znaczy, e z tych 570 wniosków, ile by by o spraw za atwionych?ż ł ł

Pan Tomasz Lechowicz – Dyrektor Wydzia u Skarbuł
Trzeba przyj , e ok. 300.ąć ż

Radna Barbara Meyer – cz onek Komisjił
A reszta?

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Reszta nie pozostanie za atwiona, chyba, ze b d  nast pni ch tni do wykupu i zbierze sił ę ą ę ę ę 
ogólnie te 70% powierzchni u ytkowej, któr  b d  chcieli naby  od miasta. Natomiast w tychż ą ę ą ć  
570 wnioskach jest cz  wniosków odno nie sprzeda y lokali w budynkach nowych, wi cęść ś ż ę  
nie kup  ani teraz, ani nigdy w przysz o ci.ą ł ś

16



Radny Marek Polaszewski – cz onek Komisjił
Nigdy nic nie wiadomo. W adza si  zmieni i mo e b dzie sprzedawa  lokale tak e z tychł ę ż ę ć ż  
nowych bloków.

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Tak. to prawd, cofam to nigdy.

Radna Barbara Meyer – cz onek Komisjił
Je li  mamy  w dniu dzisiejszym g osowa  ten projekt  uchwa y,  to mam pytanie  do Panaś ł ć ł  
Prezydenta. W projekcie uchwa y jest zapis, cyt.  ł W szczególnie uzasadnionych przypadkach 
Prezydent  Miasta  Gda ska  mo e  wyrazi  zgod  na  sprzeda  lokali  mieszkalnych  wń ż ć ę ż  
budynkach komunalnych z pomini ciem wy ej podanej zasady.” ę ż Czy móg by Pan Prezydentł  
jakie  dwa,  trzy  przypadki  wymieni ,  które b d  upowa nia y  Pana,  jako Prezydenta  doś ć ę ą ż ł  
pomini cia wszystkich zasad i sprzedania lokalu?ę

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
W za o eniu przyjmuj  sytuacj , e mog  powsta  w przysz o ci jakie  przypadki. To nieł ż ę ę ż ą ć ł ś ś  
jest  bro  Bo e adna regu a,  któr  da si  przewidzie .  To znaczy,  e  mog  powsta  wń ż ż ł ą ę ć ż ą ć  
przysz o ci sytuacje, ycie z jakich  powodów, ja ich w tej chwili nie potrafi  zdefiniowa ,ł ś ż ś ę ć  
naka e nam odst pienie od tej zasady, ale b dzie to absolutny wyj tek, jak równie  w innymż ą ę ą ż  
przypadku,  o  którym  dzisiaj  te  b dzie  mowa,  czyli  co  w  rodzaju,  przepraszam  zaż ę ś  
porównanie „akt aski od kary mierci”. To nie zmienia zasady i nie mo e zmieni  zasady.ł ś ż ć  
Musz  by  zupe nie wyj tkowe sytuacje, w których takie zdarzenie nast pi. I z tego trzebaą ć ł ą ą  
si  b dzie wyt umaczy  dlaczego tak zrobi em.ę ę ł ć ł

Radna Barbara Meyer – cz onek Komisjił
Poniewa  to jest uchwa a Rady. W zwi zku z powy szym jak gdyby Radni bior  te  czż ł ą ż ą ż ęść 
odpowiedzialno ci  za  realizacj .  Je eli  b d  takie  przypadki,  to  Radni  zostanś ę ż ę ą ą 
powiadomieni?

Radny Czes aw Nowak – cz onek Komisjił ł
Prosz  Pa stwa. Ten zapis jest bardzo pojemny i daj cy mo liwo  Prezydentowi. Miastoę ń ą ż ść  
Gda sk jest ogromnym miastem, w zwi zku z tym zdarzaj  si  nieprzewidziane sytuacje,ń ą ą ę  
których zapisa  si  szczegó owo nie da, bo a nu  si  kto  spali, jaka  katastrofa, nieszcz cieć ę ł ż ę ś ś ęś  
ogromne w rodzinie, zginie po owa rodziny, zawali  si  dom itd. itd. pewne rzeczy  trzebał ę  
b dzie realizowa , chocia by tutaj  my mówimy tutaj o wnuczkach, o których my my się ć ż ś ę 
upominali itd. 

Natomiast Panie Prezydencie, ja bym tu nie mówi  tak, e te sprawy trzeba rozpatrywa  wł ż ć  
takich kategoriach ostatecznych. Otó  ja spotka em si  w jednym przypadku, nie z mojegoż ł ę  
okr gu  wyborczego,  sprawa  zosta a  za atwiona  pozytywnie.  Otó  s  wdowy,  kobiety  zę ł ł ż ą  
dzie mi wyrzucane na bruk, gdzie trzeba naprawd  pochyli  si  nad ludzkim nieszcz ciem,ć ę ć ę ęś  
nad dzie mi itd. itd. ć

W zwi zku z tym ja bym chcia , eby ten zapis by  dopracowywany w ten sposób, o którymą ł ż ł  
ju  tu  Pani Radna Meyer  mówi a,  e  Radni Miasta  gda ska  o takich przypadkach b dż ł ż ń ę ą 
informowani.

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Szanowni Pa stwo. Ju  wyra am na to zgod . Proponuj , aby w tym zapisie dopisa  zwrotń ż ż ę ę ć  
„Po zasi gni ciu opinii w a ciwej Komisji Rady Miasta”ę ę ł ś
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Radny Czes aw Nowak – cz onek Komisjił ł
To daje Prezydentowi gwarancj , ze  niczego nie  ukrywa przed opini  spo eczn  i  to jestę ą ł ą  
dodatkowy atut dla niego, e robi to w porozumieniu z Radnymi.ż

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Wprowadzamy to z góry, jako autopoprawk .ę

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
My l , e to jest dobry kierunek.ś ę ż

Czy s  jeszcze jakie  uwagi?ą ś

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Ja  nie  otrzyma em  odpowiedzi  dlaczego zwi kszono liczb  do tych  18 tysi cy,  które  toł ę ę ę  
mieszkania maj  zosta , jako mieszkania komunalne.ą ć

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Przede wszystkim na plan realizacji budownictwa 1000 mieszka . Tego programu wcze niejń ś  
nie by o.ł

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Troch  zmniejszy o  si  t po  sprzeda y.  W  takim  mie cie  zak adamy,  e  jeste my  wę ł ę ę ż ś ł ż ś  
Europie, zak adali my, e z obecnego zasobu pozostanie 12 tysi cył ś ż ę

Pani Barbara Majewska- Zast pca Dyrektora Wydzia u Gospodarki Komunalneję ł
To by o na etapie, kiedy e my rozpoczynali, by o 36 tysi cy lokali komunalnych i pozostajeł ż ś ł ę  
prawie  50%.  Natomiast  wynika  to  z  przesuni cia  w  czasie  sprzeda y  i  realizacjię ż  
komercjalizacji, czyli przesuni cia w czasie powo ania spó ki i to jest plus oczywi cie to, coę ł ł ś  
dochodzi w tym programie budowy 1000 mieszka .ń

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Dlaczego nie b d  g osowa  za tym programem? B d  tak g osowa  dlatego, ze to jest bardzoę ę ł ł ę ę ł ł  
charakterystyczne dla tej Rady Miasta i dla Prezydenta Miasta wycofywanie si  ze swoichę  
pomys ów zarz dczych lub je nazwijmy delikatnie agodzenie, czy rozmydlanie w czasie, lubł ą ł  
przerzucanie odpowiedzialn9o ci za podejmowanie decyzji na nast pn  Rad  i ten program,ś ę ą ę  
te  poprawki,  które  wy  tutaj  proponujecie  s  identycznym  w a nie  sposobem  pewnegoą ł ś  
tchórzostwa  zarz dczego.  Tak  samo  by o,  jak  pami tam  na  przyk ad  walk  jak  oą ł ę ł ę  
niepodleg o , aby nie sprzedawa  mieszka  komunalnych, i zgadzam si  z Koleg  radnymł ść ć ń ę ą  
Polaszewski, po akcji Gazety Wyborczej itd. nagle si   okaza o, z  mo na zliberalizowa  teę ł ę ż ć  
dzia ania.  Je eli  chodzi o urealnienie  czynszów i  wprowadzenie  mo liwo ci  jakby nowejł ż ż ś  
pomocy dla ludzi i adresowania tej pomocy dla ludzi chocia by poprzez zwolnienie z czynszu,ż  
ale  przy  warunkach,  ze  ten  czynsz  jest  realny.  Przynajmniej  zaspakaja  3%  warto ciś  
odtworzeniowej. Za o enia, które zosta y przyj te rok temu przez Rad  Miasta, z bólem, boł ż ł ę ę  
Radni po prostu nie lubi  obci e  dla swoich wyborców, dzisiaj bez zmru enia oka z tegoą ąż ń ż  
si  wycofujecie. To oznacza, e po prostu ten program rozmydlacie a skutki dekapitalizacji,ę ż  
które by y przez ostatnie czterdzie ci, czy pi dziesi t lat b d  ugruntowywane. Dlatego jał ś ęć ą ę ą  
tego programu nie popr .ę

Radny Czes aw Nowak – cz onek Komisjił ł
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Prosz  Pa stwa.  Bardzo  bym  chcia ,  eby  wzi  pod  uwag  tak  spraw ,  ze  my  nieę ń ł ż ąć ę ą ę  
powinni my si  z budownictwem komunalnym i socjalnym pcha  do góry, na górne tarasyś ę ć  
miasta. Pan Radny Polaszewski doskonale na przyk ad wie, jak wygl da dzielnica Gda skł ą ń  
Nowy Port, ile tam jest plomb do zagospodarowania. My chcemy w tym programie, o którym 
tutaj by a mowa zagospodarowa  ulic  Marynarki Polskiej, doko czy  Rybo owców itd. itd.ł ć ę ń ć ł  
ulice  Nowego Portu  po  zrealizowaniu  tego programu  b d  wygl da y  bardzo dobrze.  Sę ą ą ł ą 
ko cio y,  przychodnie  zdrowia,  przedszkola,  wszystko  i  s  plomby,  ca a  infrastrukturaś ł ą ł  
spo eczna jest itd., to tam trzeba budowa  mieszkania komunalne, socjalne a nie pcha  si  doł ć ć ę  
góry, gdzie trzeba budowa  szko y, drogi i ca a infrastruktur . Na terenie Brze na, nowegoć ł ł ę ź  
Portu mamy ogromne mo liwo ci.ż ś

Nast pna  sprawa.  Mamy  tutaj  prawie,  ze  zapowied  podwy ki  czynszu  w  budynkachę ź ż  
komunalnych. Jestem mieszka cem spó dzielni mieszkaniowej. Dosta em podwy k  czynszuń ł ł ż ę  
ze wzgl du na to, e zu ywam wi cej wody, natomiast za 54 mę ż ż ę 2  mieszkania p ac  czynsz wł ę  
wysoko ci 360 z . miesi cznie, jest to mieszkanie w do  dobrym standardzie, i nagle okazujeś ł ę ść  
si , ze mieszkania komunalne w gorszym standardzie s  dro sze ni  mieszkania spó dzielcze.ę ą ż ż ł  
Prosz  Pa stwa,  ka dy  mieszkaniec  b dzie  si  zastanawia  co  jest  powodem  wzrostuę ń ż ę ę ł  
kosztów, czy dro yzny w mieszkaniach komunalnych, dlaczego spó dzielnie mog  mie  taniejż ł ą ć  
a komunalne nie. To pytanie b dzie kierowane pod adresem Prezydenta, w zwi zku z tymę ą  
albo  dajmy  mieszkania  komunalne  do  zarz du  spó dzielniom,  które  potrafi  tanieją ł ą  
gospodarzy . Moja kole anka ma o takim samym metra u mieszkanie, tylko komunalne, aleć ż ż  
p aci 550 z . w zwi zku z tym ona pyta, dlaczego p aci prawie 200 z otych wi cej, natomiastł ł ą ł ł ę  
ja nie bardzo wiem jak mam jej  odpowiedzie , dlatego te  te pytania b d  dotyczy y nasć ż ę ą ł  
Radnych jak równie  Prezydenta, w zwi zku z tym musimy zna  na to pytanie odpowied .ż ą ć ź

Reasumuj c.  Je eli  budujemy,  to  budujmy  taniej,  tam  gdzie  mamy  ju  infrastruktur  ią ż ż ę  
zamiast  remontowa  taki  na  przyk ad  hotelowiec  na  Chodkiewicza  trzeba  rozezna  wć ł ć  
Gda sku, gdzie s  wolne place po rozebranych budynkach z infrastruktur  a nie pchamy siń ą ą ę 
na go e nieuzbrojone tereny. Daj  te sprawy Pa stwu pod rozwag .ł ę ń ę

Radna Barbara Meyer – cz onek Komisjił
Je li chodzi o czynsze. Zgadzam si  z Radnym Nowakiem, poniewa  na przyk ad w blokuś ę ż ł  
komunalnym  przy  ul.  Tysi clecia,  w  bloku  czteropi trowym  bez  windy,  gdzie  s  oneą ę ą  
zaniedbane, obskurne i w porównaniu z blokami spó dzielczymi, które s  ocieplone, elewacjeł ą  
maj  pomalowane, i z tych bloków komunalnych za mieszkania p aca wi cej.ą ł ę

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Prosz  Pa stwa.  Dlaczego  w  spó dzielniach  za  taki  czynsz  jest  lepiej  mieszka  ni  wę ń ł ć ż  
mieszkaniach  komunalnych?  Dlatego,  e  spó dzielnie  zawsze  prowadzi y  gospodarkż ł ł ę 
zbilansowan   a miasto nigdy. Dopiero ta uchwa a tak naprawd  jest prób   zbilansowaniaą ł ę ą  
gospodarki mieszkaniowej.

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Prosz  Pa stwa.  Z  tymi  czynszami  jest  pewne  nieporozumienie.  Otó  w  mieszkaniachę ń ż  
spó dzielczych w asno ciowych nie p aci si  czynszu, tylko koszty eksploatacyjne. ł ł ś ł ę

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Poniewa  nie ma wi cej g osów, zamykam dyskusj  i przechodzimy do g osowania.ż ę ł ę ł

Ustalenia : Opinia Komisji

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
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Kto z Pa stwa Radnych jest za pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwa y RMGń ł  
zmieniaj cej uchwa  Nr XXII/650/04 Rady Miasta Gda ska z dnia 25 marca 2004 rokuą łę ń  
w sprawie przyj cia wieloletniego programu gospodarowania mieszkaniowym zasobemę  
Miasta Gda ska na lata 2004- 2008 -  ń druk nr 1608,  wraz z przyj t  ę ą przez Pana Szczepana 
Lewn - Zast pc  Prezydenta Miasta Gda ska ę ę ę ń autopoprawką, polegaj c  na tym, e:ą ą ż

Dzia anie A-1.1 Sprzeda  lokali na rzecz najemców, w punkcie 1, podpunkcie c,  ł ż po zapisie 
„ W szczególnie uzasadnionych przypadkach Prezydent Miasta Gda ska mo e wyrazi  zgodń ż ć ę  
na sprzeda  lokali mieszkalnych w budynkach komunalnych z pomini ciem wy ej podanejż ę ż  
zasady.” , kropk  zast puje si  przecinkiem i dopisuje si  zwrot o tre ci:ę ę ę ę ś   „po zasi gni ciuę ę  
opinii w a ciwej Komisji Rady Miasta Gda ska”.ł ś ń

G osowanie:ł

Komisja  4  g osami  za,  przy  0  g osach  przeciwnych  i  2  g osach  wstrzymuj cych  sił ł ł ą ę  
pozytywnie zaopiniowa a przedmiotowy projekt uchwa y, zawarty w druku nr 1608 ł ł
Opinia Nr 70-14/390/85/2005 stanowi za cznik nr 5 do protoko u.łą ł

PUNKT – 2
Opiniowanie projektu uchwa y RMG zmieniaj cej uchwa  Nr XXII/651/04ł ą łę  
z  dnia  25  marca  2004  roku  w  sprawie  zasad  wynajmowania  lokali 
mieszkalnych  wchodz cych  w  sk ad  mieszkaniowego  zasobu  Miastaą ł  
Gda ska  oraz  zasad  udzielania  pomocy  w  wynaj ciu  takich  lokali  wń ę  
zasobach Towarzystw Budownictwa Spo ecznego -  druk nr 1610 stanowił  
za cznik nr 6 do protoko u.łą ł

Pani Barbara Majewska – Zast pca Dyrektora Wydzia u Gospodarki Komunalneję ł
W przed o onym projekcie uchwa y,  zmieniaj cym zasady wynajmu lokali mieszkalnych,ł ż ł ą  
wchodz cych  w  sk ad  mieszkaniowego  zasobu  gminy  zaproponowali my  szereg  zmian.ą ł ś  
Cz  tych  zmian  jest  tzw.  zmianami  kosmetycznymi  wynikaj cymi  ze  zmienionychęść ą  
przepisów  cz ci  dotycz cej  ustawy  o  pomocy  spo ecznej  i  na  tym  nie  b d  sięś ą ł ę ę ę 
koncentrowa .  Natomiast  wprowadzili my  kilka  rozwi za ,  które  pozwol  z agodzić ś ą ń ą ł ć 
dotychczasowe zasady wynajmu.

Zaproponowali my zmian , która dopuszcza mo liwo  wynaj cia dwóch lub wi cej lokaliś ę ż ść ę ę  
w  przypadku,  gdy  mamy  do  czynienia  z  gospodarstwami  wielopokoleniowymi,  które 
kwalifikuj  si  do uzyskania lokalu zamiennego. Podyktowane to jest tym, e wieloosoboweą ę ż  
rodziny oczekuj ce na lokale zamienne, ich czas oczekiwania jest bardzo d ugi, z uwagi na to,ą ł  

e  z  rzadka  pozyskujemy  mieszkania  odpowiadaj ce  normom  ustalonym  w  ustawie  oż ą  
ochronie praw lokatorów. Tutaj jest jedyne zastrze enie takie, e jeden z tych lokali mo e byż ż ż ć 
tylko lokalem komunalnym, pozosta e  za  lokale zostan  wskazane z  zasobu Towarzystwł ś ą  
Budownictwa Spo ecznego.ł

Kolejn  zmian ,  która  proponujemy  jest,  wychodz c  naprzeciw  zreszt  oczekiwaniom  ią ą ą ą  
wnioskom,  zarówno  mieszka ców,  jak  równie  Pa stwa  Radnych  pozostawienia  iń ż ń  
przekwalifikowania lokalu, który spe nia kryteria lokalu socjalnego a zajmowany jest przezł  
najemc ,  czy  u ytkownika  w  stosunku  do  którego S d  prawomocnym  wyrokiem  wydaę ż ą ł 
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postanowienie dotycz ce eksmisji zajmowanego lokalu. W takim przypadku b dzie ten lokalą ę  
przekwalifikowany na lokal socjalny, oczywi cie z ustaleniem czynszu na poziomie, jak dlaś  
lokalu socjalnego. Mamy tutaj do czynienia z sytuacj  tak , e nie nara amy u ytkownika naą ą ż ż ż  
niepotrzebne przekwaterowywanie z lokalu, który i tak w istocie rzeczy  spe nia kryteriumł  
lokalu socjalnego.

Proponujemy równie  zmian , która umo liwia zapewnienie wymiany zajmowanego lokaluż ę ż  
dla tych najemców, którzy pozostawi  do dyspozycji gminy dotychczas zajmowany lokal wą  
stanie technicznym nie gorszym ni  wskazany lokal zamienny oraz nie posiadaj  zaleg o ci zż ą ł ś  
tytu u  op at  za  u ywanie  lokalu,  chyba,  ze  sp acaj  je  w  regularnych  ratach  za  zgodł ł ż ł ą ą 
wynajmuj cego.ą

Nast pn  istotn  zmian .  Która jest  wprowadzona, to jest  dodanie §  7a. W tym w a nieę ą ą ą ł ś  
paragrafie  precyzujemy  kryteria  wyboru  najemców,  którzy  uzyskaj  lokal  zamienny  zą  
zasobów Spó ki, o której by a mowa przy omawianiu wieloletniego programu. Tutaj mówimył ł  
o spó ce, której zadaniem b dzie wybudowanie 1000 mieszka . Oczywi cie zdajemy sobieł ę ń ś  
spraw  z tego, e b dzie to nowy zasób a wi c i najemca b dzie p aci  czynsz na okre lonymę ż ę ę ę ł ł ś  
poziomie, st d te  przy naborze najemców oczekuj cych na wykwaterowanie z budynków,ą ż ą  
którzy podlega  b d  wykwaterowaniu ze wzgl du na z y stan techniczny lub nieop acalnoć ę ą ę ł ł ść 
jego remontu, proponujemy tutaj  kryteria,  które pozwol  zapewni  ograniczenie,  no co tuą ć  
du o mówi  wyst puj cego w istniej cym zasobie zad u enia najemców. B dzie tutaj braneż ć ę ą ą ł ż ę  
pod uwag  oczekiwanie najemcy na uzyskanie pomocy mieszkaniowej, wysoko  dochoduę ść  
osi ganego  przez  gospodarstwo  domowe  najemcy,  jak  równie  brane  b d  pod  uwagą ż ę ą ę 
regularne op aty w dotychczasowych obowi zków wynikaj cych z zawartej umowy najmu.ł ą ą  
Równie  tu  do  mocno by  artyku owany i  postulowana zmiana,  która dotyczy a.  Mo eż ść ł ł ł ż  
zanim  o  niej  powiem,  wspomn  o  pewnym  niuansie,  który  dotyczy  wychowankówę  
opuszczaj cych domy dziecka lub placówki opieku czo- wychowawcze.ą ń

Z dotychczasowych zapisów jest to w a ciwie korekta kosmetyczna, która umo liwia równieł ś ż ż 
korzystanie tej grupie mieszka ców uzyskanie lokalu z tzw. listy lokali przeznaczonych dlań  
osób o niskich dochodach. Przy dotychczasowych zapisach by o to niemo liwe, jedyn  form ,ł ż ą ą  
z  której  mogli  korzysta  wychowankowie  by y  lokale  socjalne,  przy  tak  du ej  liczbieć ł ż  
oczekuj cych, oczywi cie perspektywa zapewnienia tej grupie lokali by a znikoma. ą ś ł

Wprowadzona zosta a zmiana dotycz ca podnajmu lokali, czy oddanie do u ywania lokaluł ą ż  
przez  najemc  osobom  trzecim  za  zgod  wynajmuj cego.  Do  chwili  obecnej  nieę ą ą  
przewidywali my  takiej  mo liwo ci  w budynkach,  które  by y  przeznaczone do rozbiórki.ś ż ś ł  
mia o to na celu przeciwdzia anie specjalnemu jak gdyby domeldowywaniu osób, które potemł ł  
ubiega y si  o tytu  prawny do lokalu. Wprowadzona zosta a poprawka, która daje mo liwoł ę ł ł ż ść 
udzielenia  takiej  zgody  przez  wynajmuj cego,  e  ma  prawo  u yczy  ten  lokal,  aleą ż ż ć  
równocze nie zastrze one zosta o to, e osoby te nie uzyskuj  prawa do lokalu zamiennego,ś ż ł ż ą  
jak równie , e podyktowane jest to konieczno ci  zapewnienia opieki nad najemc . Czyli naż ż ś ą ą  
przyk ad osoba podnajmuj ca, czy np. opiekuj ca si  g ównym najemc  nie b dzie mia ał ą ą ę ł ą ę ł  
prawa do tego lokalu, czy te  b dzie mia a prawo do lokalu zamiennego. ż ę ł

Przyst pujemy tutaj do najbardziej istotnego i kontrowersyjnego w poprzedniej uchwale jakę  
gdyby  w  czasie  funkcjonowania  dotychczasowej  uchwa y  a  wi c  §  27,  który  dotyczył ę ł 
legalizacji nielegalnych zaj , czy korzystania z lokalu przed s awetn  dat  31 grudnia 2003ęć ł ą ą  
roku. W tej propozycji proponujemy Pa stwu, aby dat  sk adania wniosków przed u y  doń ę ł ł ż ć  
31 grudnia 2005 roku.

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
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Uwa am, e zanim wejdzie w ycie ta uchwa a, to nie ma szansy powiadomienia tych ludzi,ż ż ż ł  
czy te , eby wszyscy, którzy s  zainteresowani t  kwesti  si  w czasie dowiedzieli, bo nicż ż ą ą ą ę  
si  w tym wzgl dzie nie robi o, eby dotrze  do wiadomo ci ludzi.ę ę ł ż ć ś ś
Pani Barbara Majewska – Zast pca Dyrektora Wydzia u Gospodarki Komunalneję ł
Ale wp yn y wnioski, czyli praktycznie rzecz bior c, o tym, ze przygotowywana jest zmianał ęł ą  
równie  klienci byli  poinformowani i prosz  mi wierzy ,  e  daje  to mo liwo  pewnymż ę ć ż ż ść  
opó nionym osobom korzystaj cym w ten sposób z lokali. Natomiast jest to do  szerokoź ą ść  
rozpowszechniane i ta wiedza w spo ecze stwa jest. Oczywi cie nie wyst pi ten, który mał ń ś ą  
zad u enie, b d  te  zajmuje lokal w budynku do rozbiórki i tu tej szansy nie ma nawet w tejł ż ą ź ż  
nowelizacji. Natomiast z ca a pewno ci  pozwoli to, rozpatrze  wnioski, które wp yn y poł ś ą ć ł ęł  
19 maja do Urz du.ę

Proponujemy równie  tutaj zmian , eby rozszerzy  obj cie prawem do najmu osoby, któreż ę ż ć ę  
w  wyniku  w asnego  niedopatrzenia  lub  innych  wzgl dów  utraci y  prawo  wieczystegoł ę ł  
u ytkowania gruntu a  by y w a cicielami budynku lub lokali, które na tym gruncie zostaż ł ł ś ł 
wybudowany.  Ta  sytuacja  ma  normowa  czas  przej ciowy  i  dzia ania,  które  podejmieć ś ł  
najemca ju  po przyznaniu tego tytu u prawnego i podejmowanie dalszych dzia a  w celuż ł ł ń  
zmiany statusu np. z najemcy na w a ciciela.ł ś

W  zasadzie  to by  by y  pokrótce  najwa niejsze  zmiany,  które proponujemy  w niniejszymł ż  
projekcie uchwa y. Równie   tutaj mówimy o sytuacjach, które nieco agodz  wcze niejszeł ż ł ą ś  
zasady. Mówimy tu o sytuacji np. w tpliwej, gdzie te  budzi a pewne kontrowersje i liczneą ż ł  
wnioski o z agodzenie sytuacji, gdzie np. najemca zajmowa  bez tytu u prawnego wi kszł ł ł ę ą 
powierzchni  ni  ustalili my, czyli nielegalnie zaj  lokal, którego powierzchnia jest wi kszaę ż ś ął ę  
ni  z  ustalonego w  dotychczasowej  uchwale  normatywu.  Tutaj  równie  przewidujemy  wż ż  
szczególnie  uzasadnionych  przypadkach  mo liwo  delegowania  na  Prezydenta  Miastaż ść  
indywidualnej decyzji, oczywi cie po przeprowadzeniu pe nych analiz i za powiadomieniemś ł  
w a ciwej  Komisji  Rady  Miasta  Gda ska  na  odst pienie  od  zasad,  które  by y  w  tej eł ś ń ą ł ż  
uchwale przyj te. Dzi kuj  bardzo.ę ę ę

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Dzi kuj  bardzo. Otwieram dyskusj .ę ę ę

DYSKUSJA:

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Z tego programu Prezydenta  nie zostaje ju  prawie nic. ż

Radna Barbara Meyer – cz onek Komisjił
Je eli  chodzi  o wnuków, którzy  zamieszkiwali  przez  wiele  lat  z  dziadkami.  Znam takichż  
przypadków  wiele,  bo  np.  rodzice  byli  patologiczni  babcia  wzi a  do  siebie  wnuczka,ęł  
wnuczk , tam to dziecko dorasta i kiedy  przychodzi kres ycia dziadków, natomiast matkaę ś ż  
tych dzieci nie chcia a prawnie za atwia  sprawy, czy przyzna  si , e jej dzieci nie spe nia ył ł ć ć ę ż ł ł  
w a ciwej  roli  rodziców  i  po  tym  taka  osoba,  która  mieszka a  z  dziadkami,  prowadzi ał ś ł ł  
wspólne gospodarstwo zostaje bez mieszkania. Rozumiem, e teraz te sprawy regulujemy tż ą 
uchwa  w jakim  sensie?łą ś

Pan Szczepan Lewna- Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
To znaczy wprowadzamy regulacje na mocy których nie zmieniamy zasady, wprowadzamy 
regulacje  w  wyj tkowych  przypadkach,  znowu  w  wyj tkowych  przypadkach  Prezydentą ą  
Miasta Gda ska za zgod , to znaczy po opinii odpowiedniej Komisji Rady Miasta Gda skań ą ń  
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mo e podj  decyzj , e daje nie tylko dzieciom. Wtedy nie dotyczy to tylko wnuczków,ż ąć ę ż  
dotyczy innych sytuacji osób, które si  w takiej sytuacji znalaz y.ę ł

Radny Czes aw Nowak – cz onek Komisjił ł
Prosz  Pa stwa. Jest  jeszcze  jeden problem, problem tzw. amnestii do grudnia 2003 roku,ę ń  
je eli kto  by  zameldowany, je eli p aci  , to my my powiedzieli, e odpuszczamy i dostajeż ś ł ż ł ł ś ż  
decyzj . Otó  tych przypadków, je eli dobrze pami tam by o ok. 1800, z tego, co pami tam,ę ż ż ę ł ę  
to we w a ciwym czasie, zgodnie z t  uchwa a zosta o za atwionych ok. 300, czy 500 osób.ł ś ą ł ł ł  
Jak wygl da ta sytuacja? Ile takich przypadków by o, podlega o ewentualnej amnestii i ileą ł ł  
ewentualnie nie skorzysta o z tej amnestii, poniewa  nie spe nia y jakich  warunków, b dł ż ł ł ś ą ź 
spe nia y a spó nili si  ze z o eniem wniosku? My my z Panem Prezydentem rozmawiali, eł ł ź ę ł ż ś ż  
ewentualnie o rok przed u ymy t  amnesti , eby te sprawy za atwi .ł ż ę ę ż ł ć

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Nie termin abolicji, tylko termin sk adania wniosków. Termin abolicji jest grudzie  2003 roku.ł ń

Radny Czes aw Nowak – cz onek Komisjił ł
Ze wzgl du na to, e ten rok jest taki, jaki jest, wobec tego proponowa bym przed u enie tegoę ż ł ł ż  
terminu.

Radna Barbara Meyer – cz onek Komisjił
Problemem jest rzeczywistym i tutaj wszystko zale y od dobrej woli jednak i Prezydenta iż  
wydzia u  Mieszkalnictwa,  czy  ludzie,  którzy przez  lata  mieszkali,  cz sto nawet  z  obcymił ę  
lud mi,  op acali  czynsz,  bo takie  przypadki  równie  by y,  raptem  pozostaj  po  mierciź ł ż ł ą ś  
g ównych najemców bez dachu nad g ow . To jest du y problem.ł ł ą ż

Pan Szczepan Lewna- Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Generalnie co do zasady, tak ma zosta . S  wyj tkowe przypadki, w których Prezydent mo eć ą ą ż  
uwzgl dni  tak  sytuacj . NA przyk ad takim wyj tkowych przypadkiem jest np. wiek, boę ć ą ę ł ą  
je li dotyczy to cz owieka 20, 30 letniego, to moim zdaniem on ma do  czasu i mo liwo ci.ś ł ść ż ś  
Natomiast, je li to dotyczy 50 letniego cz owieka, bo mamy takie przypadki, czy 60 letniego,ś ł  
który  zosta  raptem  bez  dachu  nad  g ow ,  no,  to  sytuacje  bywaj  trudniejsze,  ale  to  nał ł ą ą  
zasadzie wyj tku od regu y, która pozostaje niezmieniona.ą ł

Wiceprzewodnicz cy Piotr Dziką
A je eli wnuk, który urodzi  si  w tym domu, jego rodzice te  tam zamieszkiwali, ale siż ł ę ż ę 
wyprowadzili, natomiast wnuk pozosta  z dziadkami dalej, za o y  swoj  rodzin , wspólnie zł ł ż ł ą ę  
dziadkami prowadz  gospodarstwo, op acaj , co dalej z tym wnukiem i jego rodzin ?ą ł ą ą

Pan Dymitris T. Skuras- Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Rodzice maj  obowi zek wzi  dzieci ze sob  i wszystkie osoby uprawnione do mieszkania.ą ą ąć ą  
To jest po pierwsze. 

Pan Szczepan Lewna- Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
To jest ich problem a nie problem podatnika. To jest problem rodziców a nie podatnika.

Wiceprzewodnicz cy Piotr Dziką
A co ma do tego podatnik. Przecie  ten wnuka z t  rodzin  p aci za to mieszkanie.ż ą ą ł

Pan Szczepan Lewna- Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Jak  on p aci  za  to  mieszkanie  i  wszystko jest  w  porz dku,  to dlaczego sobie  nie  kupi ?ł ą ł  
W a nie problem polega na tym, e podatnik musi do tego interesu do o y .ł ś ż ł ż ć
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Pan Dymitris T. Skuras- Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Po pierwsze jest taka zasada a po drugie, je eli jest specjalnie uzasadniona sytuacja, tak, jakż  
Pan Prezydent powiedzia , to dostanie ten najem.ł

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Pan Radny Tadeusz M kal zaproponowa  poprawk  na pi mie do § 28 uchwa y, i skierowaę ł ę ś ł ł 
j  do naszej Komisji. Czy Pan Dyrektor móg by si  odnie  do tej poprawki?ą ł ę ść
Poprawka Radnego Tadeusza M kala - stanowi za cznik nr 7 do protoko u.ę łą ł

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Prawd  mówi c, nie bardzo t  poprawk  rozumiem. Mo e kto  by mi powiedzia , o co tuę ą ę ę ż ś ł  
chodzi?

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Prosz  Pa stwa. Przypomn  o co chodzi w § 28. w tym paragrafie chodzi o przywrócenieę ń ę  
prawa  najmu  i  §  28  mówi  w  jakiej  sytuacji  to  uprawnienie  jest  realizowane.  Jest  ono 
realizowane  przede  wszystkim  przy  sp acie  zad u eni,  b d  w  gotówce,  b d  poprzezł ł ż ą ź ą ź  
zawarcie uk adu ratalnego. Drugi punkt tego paragrafu mówi o tym, e równie  si  stosujeł ż ż ę  
zapis  §  1,  czyli  przywrócenie  uprawnie  do  najmu,  je eli  S d  nakaza  prawomocnymń ż ą ł  
wyrokiem  opró nienie  lokalu,  ale  one  sp aci y  a  nie  dokonano fizycznej  eksmisji,  o  ileż ł ł  
faktycznie w tym lokalu zamieszkuj . To znaczy ta poprawka dzisiejsza mówi o tym, ze wą  
tym mieszkaniu zamieszkuj ,  bo tego dopisku nie by o. Oczywi cie  to by o zawarte,  ale,ą ł ś ł  

eby dookre li , bo mieli my ró ne w tpliwo ci interpretacyjne zg aszane do nas, to chcemyż ś ć ś ż ą ś ł  
dopisa , o ile nadal zamieszkuj  w tym lokalu.ć ą

Teraz  Pan Radny M kal  z o y  wniosek o dopisanie ust pu  3, w którym wnioskuje,  abyę ł ż ł ę  
przywraca  tytu  prawny na okoliczno  zamiany, czyli nie generalnie, ale na okolicznoć ł ść ść 
zamiany. Oczywi cie warunkuj c to, tak jak napisa  we wniosku przy  cz ci  lub ca o ciś ą ł ęś ł ś  
sp aty zad u enia.ł ł ż

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Ale taki najemca powinien si  zamieni  przed start  tytu u prawnego.ę ć ą ł

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Generalnie rzecz bior c, jak jest d u nik, to powinien zosta  eksmitowany. Natomiast jestą ł ż ć  
problem braku lokali socjalnych, to ten problem chcemy rozwi za  chocia by przez programą ć ż  
budowy 1000 mieszka  i pozyskania w ten sposób ilu  lokali socjalnych. ń ś

Drugi  problem, to jest  taki,  e  je eli  my  eksmitujemy  d u nika o wysokich warto ciachż ż ł ż ś  
zad u enia, 40 tysi cy, 100 tysi cy –  jednostkowe takie przypadki mamy, no to oczywi cieł ż ę ę ś  
on w ogóle nic nie sp aca z chwil  eksmisji, komornik postanawia umorzy  ci galno  zł ą ć ś ą ść  
tytu u na nieskuteczno , no i musimy po egna  si  z t  kwot , a Radny M kal proponujeł ść ż ć ę ą ą ę  
pozyskanie cz ci zad u enia od tego, który si  zamieni, przy czym nie pisze o jakiej cz ci. ęś ł ż ę ęś

Wiceprzewodnicz cy Piotr Dzik ą
Zaproponowa  kwoty podstawowej bez odsetek.ł

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Zapisu takiego nie zrobi , rozmawia  w kuluarach.ł ł
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Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Nie mo na roszczenia ograniczy  bez odsetek uchwa .ż ć łą
Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
W zwi zku z tym, tutaj po dyskusji w kuluarach i, ze tak powiem na gor co, bo to jest bardzoą ą  

wie y  wniosek,  przed  chwil  go  otrzymali my.  Prezydent  widzi  mo liwo  przyj ciaś ż ą ś ż ść ę  
wniosku, ale nie w tej formie. To musia oby by  skorygowane, a mianowicie:ł ć

Po pierwsze. Zamieniaj cy i d u nik musz  z o y  oboje wnioski o zamian  i zobowi zaą ł ż ą ł ż ć ę ą ć 
si  do  tej  zamiany  ju  na  konkretny  lokal.  Po  drugie  warunkujemy  tutaj  sp at  cz cię ż ł ą ęś  
zad u enia,  ale  w  wielko ci  nale no ci  g ównej.  Czyli  nie  mówimy  jakiej  cz cił ż ś ż ś ł ś ęś  
nieokre lonej,  tylko  mówimy,  e  jak  sp aci  nale no  g ówn ,  to  co  do  kosztówś ż ł ż ść ł ą  
procesowych, co do odsetek mo emy pozostawi , bo to zad u enie pozostaje na nim.ż ć ł ż

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Mo na dalej rozpatrywa , umorzy , nie umorzy , to jest inna osobna kwestia.ż ć ć ć

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
A przy zamianach mieszka  nie ma takiej mo liwo ci, e kto , kto chce sobie powi8 kszyń ż ś ż ś ę ć 
mieszkanie, to wówczas sp aca zad u enie.ł ł ż

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Ta. Tak dzisiaj zamiany dokonywane s  normalnie, nie musi by  tej zmiany w uchwale. ą ć

Wiceprzewodnicz cy Piotr Dziką
I sp aca z odsetkami?ł

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Bo on jak sp aci ca o  i, to zgodnie z dzisiejsz  uchwa a, mo e to zrobi . Jak sp aci ca o ,ł ł ść ą ł ż ć ł ł ść  
to si  zwraca  z  wnioskiem, nawet jak ma tytu  eksmisyjny, a  nie zosta  on zrealizowany,ę ł ł  
natomiast  tu  chodzi  o  cz  zad u enia.  Taki  by  wniosek Pana Radnego M kala,  któryęść ł ż ł ę  
mówi , e jak mamy zad u enie 50 tysi cy, czy 100 tysi cy, to tak naprawd  musimy sił ż ł ż ę ę ę ę 
po egna  z tymi pieni dzmi, bo komornik umorzy post powanie, a tak to mamy przynajmniejż ć ę ę  
szans  odzyskania cz ci zad u enia- to po pierwsze a po drugie, z uwagi na to, e on nadalę ęś ł ż ż  
tam siedzi, bo nie mamy lokali socjalnych na razie, to on ju  idzie w drodze zamiany na lokalż  
mniej standardowy, bo taki jest zapis, e zamian  tylko na lokal o ni szym standardzie.ż ę ż

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Czy taki zapis nie by by martwy? Z tego wzgl du, e stosuje si  to równie  do osób i dalejł ę ż ę ż  
przeprowadzenie  zamiany  i  teraz  pytanie,  to  w  takiej  tylko  sytuacji  dawa oby  to  jakieł ś 
narz dzie  dla  odzyskania  d ugów,  bo  jak  znale liby  takiego  kontrahenta,  który  chcia byę ł ź ł  
przyj  na to zad u one mieszkanie,  gmina odzyska aby lepszy  lokal a  tego cz owieka zść ł ż ł ł  
wyrokiem eksmisyjnym a gmina przenios a by tego cz owieka do innego lokalu?ł ł

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Tak.  tylko,  e  nie  mamy  mieszka  socjalnych.  Natomiast  zamiana  mo e  si  odbyważ ń ż ę ć 
pomi dzy najemcami, które maj  tytu y prawne do lokali. tu mamy sytuacj , z  jeden z nichę ą ł ę ę  
straci  tytu  i chodzi o przywrócenie tego prawa.ł ł

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Czyli, gdyby si  z kim  dogada , to mu si  tytu  przywróci?ę ś ł ę ł

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
25



Tak. Zgodnie z propozycj  Radnego M kala.ą ę

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Ja  widz  tutaj  minus  tej  sytuacji,  e  jednak  ten  l k  przed  utrat  prawa  do  lokalu  jestę ż ę ą  
argumentem  na  chocia by  wcze niejsze  dzia ania  zamienne.  Umo liwienie  przywróceniaż ś ł ż  
najmu, bo on zacz  cokolwiek robi  rozleniwia a wszystko mo e si  dokona  przed utratął ć ż ę ć ą 
tytu u prawnego.ł

Radny Marek Polaszewski – cz onek Komisjił
My tutaj wchodzimy w szczególne przypadki, ale ja w swoim okr gu wyborczym na przyk adę ł  
na  Stogach,  na  Oruni  mam  wiele  takich  przypadków, e  rodzice  zaprzestali  p aci ,  a  wż ł ć  
umowie najmu s  dzieci. Te doros e dzieci nie mog  wykupi  tego lokalu, czy te  nie mogą ł ą ć ż ą 
wej  w uk ad najmu, eby p aci  za to mieszkanie i oni sztucznie s  przyblokowani.ść ł ż ł ć ą

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Jak sztucznie. Przecie  zad u enie jest przypisane do wszystkich doros ych zamieszkuj cychż ł ż ł ą  
w tym lokalu.

Radny Marek Polaszewski – cz onek Komisjił
Tak,  ale  rodzice  umieraj  a  zad u enie  pozostaje  i  teraz,  je liby  chcieli  wykupi  toą ł ż ś ć  
mieszkanie to nie mog , bo jest zad u one. ą ł ż

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Ustawa na doros ych domowników narzuca obowi zek p atno ci.ł ą ł ś

Radny Marek Polaszewski – cz onek Komisjił
Panie Dyrektorze. Ja to rozumiem, natomiast ten zapis umo liwia regulowanie tego.ż

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Nie. Tu mówimy o przypadku przywrócenia utraconego tytu u a Pan Radny mówi o nabyciuł  
uprawnienia, te dzieci nigdy nie mia y tytu u prawnego. To jest legalizacja na podstawie § 27ł ł  
uchwa y Rady Miasta Gda ska.ł ń

Radny Marek Polaszewski – cz onek Komisjił
Czyli w takiej sytuacji, oni prawa najmu nie b d  mieli, wi c nadal nie maj  motywacji, ebyę ą ę ą ż  
p aci  za to mieszkanie.ł ć

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Ta kwestia jest ju  w tej chwili regulowana, przy czym nie pochopnie, bo ka dy przyjdzie iż ż  
nagada, jakich to z ych mia a rodziców. Na pewno ka dy nie b dzie mia  cienia sumienia,ł ł ż ę ł  

eby  na  rodziców  nie  nagada ,  jak  b dzie  móg  uzyska  500 z .  Mówi  oczywi cie  oż ć ę ł ć ł ę ś  
skrajnych przypadkach. Natomiast w sytuacjach uprawnionych, bo mamy takie przypadki, to 
po prostu umarzamy tym dzieciom d ugi. Je li zosta y same dzieci, to rozk adamy zad u enieł ś ł ł ł ż  
na  raty  lub  umarzamy  d ugi,  ale  wszystko  to  s  indywidualne  sprawy  i  rozpatrywane,ł ą  
analizowane.  Mia em niedawno taki przypadek, e  dziewczyna  przysz a  z  domu dziecka,ł ż ł  
zbieg o si  to tak, e ona by a w domu dziecka, rodzice zmarli, by  tam brat, który aktualnieł ę ż ł ł  
siedzi w wi zieniu i on poszed  do wi zienia, jak ona wróci a z domu dziecka. S  d ugi, onaę ł ę ł ą ł  
nie ma gdzie mieszka . Umarzam d ugi, ona dostaje lokal i nie ma sprawy, ale to si  odbywać ł ę  
innym mechanizmem,  czyli  tym,  o którym teraz  mówi  a  nie  przez  propozycj  Radnegoę ę  
M kala. Natomiast ja mam inn  w tpliwo  i podejrzenie, co do intencji. Z pomys em tymę ą ą ść ł  
przyszli z Biura Zamiany Mieszka . Otó  jest sobie taki rynek, w tym mie cie jest taki rynek,ń ż ś  
ze sp acam za kogo  d ug i kupuje za 10% jego mieszkanie a jemu daj  co  zamiennego. Takił ś ł ę ś  
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rynek po prostu obiektywnie istnieje jako rynek gospodarczy. Dotychczas mieli my regu ,ś łę  
jak on przychodzi z  tak  propozycj ,  to owszem w porz dku, ja  nie mam nic przeciwkoą ą ą  
zamianie, je li on sp aci d ug a teraz jest pomys , eby nie ca y d ug sp aci .ś ł ł ł ż ł ł ł ł

Radny Marek Polaszewski – cz onek Komisjił
Przepraszam bardzo, ale to wcale nie jest takie g upie. JA nie mówi  o wykupie mieszka , boł ę ń  
to jest inna sprawa.

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Ale to si  z tym wi e, to si  zawsze dzieje w takich sytuacjach.ę ąż ę

Radny Marek Polaszewski – cz onek Komisjił
Zak adamy, e zazwyczaj na lepsze mieszkanie przechodzi lepsza rodzina, czyli substancjł ż ę 
mieszkaniow  mamy lepiej zadban  i pewne dzielnice kulturowo zupe nie inaczej zaczynają ą ł ą 
nam wygl da , ale nast puje równie  sp ata zad u enia.ą ć ę ż ł ł ż

Radna Barbara Meyer - cz onek Komisjił
Panie Dyrektorze. ebym mia a pewno  przed g osowaniem, czy sprawy wnuków w jakiŻ ł ść ł ś 
sposób zosta y uregulowane, pod warunkiem, e zamieszkiwali razem, prowadzil8i wspólneł ż  
gospodarstwo, b d  mogli si  ubiega  o legalizacj . Po mierci dziadków. To nie jest to, zeę ą ę ć ę ś  
by  zameldowany, eby my si  rozumieli, tylko faktycznie zamieszkiwa , p aci  za czynsz,ł ż ś ę ł ł ł  
bo cz sto emerytura, renta nie wystarcza a. Ma ju  swoj  rodzin  i dalej tam mieszka, czyę ł ż ą ę  
b dzie móg  do miasta wyst powa  o legalizacj ,  i rozumiem, e to b dzie zaliczane, jakoę ł ę ć ę ż ę  
szczególne przypadki?

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Tak.  taka  jest  intencja,  ale  nie  ka dy  wnuczek,  jak  powie,  e  tylko mieszka ,  to  b dzież ż ł ę  
szczegó owo sprawdzone, czyli w szczególnie uzasadnionych przypadkach.ł

Radna Barbara Meyer - cz onek Komisjił
No i znowu te szczególnie uzasadnione przypadki, które nie do ko ca s  jasne.ń ą

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Nie s , bo nie mog  by  jasne, bo to zale y  od sytuacji  w jakiej jest ta osoba, to b dzieą ą ć ż ę  
szczegó owo sprawdzone.ł

Radna Barbara Meyer - cz onek Komisjił
Druga sprawa dotyczy dzieci, to co Pan Prezydent powiedzia . Znam takie rodziny, ze rodziceł  
w swoim czasie, 30, 40 lat temu otrzymali umow  najmu, kiedy , jak wiecie nie by y takieę ś ł  
atwe sprawy z wykupem mieszka , tam si  urodzi y ich dzieci. Teraz dzieci s  doros e,ł ń ę ł ą ł  

rodzice  po przej ciu  na emerytur  wyprowadzaj  si  gdzie  na wie .  Te  dzieci  dalej  tuś ę ą ę ś ś  
mieszkaj  ze swoimi dzie mi, tu pracuj , dzieci chodz  do szko y. Teraz pechem jest, zą ć ą ą ł ę 
rodzice nie zmarli,  bo jak by zmarli, to by byli tzw. wst pni i mogliby ubiega  o umowę ć ę 
najmu, ale, e yj  i si  gdzie  wyprowadzili i zostawili im to mieszkanie, bo od urodzeniaż ż ą ę ś  
tam mieszkaj  i oni tego nie mog  zalegalizowa .ą ą ć

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
To  jest  mo liwe  we  w asno ciowym  mieszkaniu,  lokal  komunalny  nie  jest  lokalemż ł ś  
dziedzicznym, lokal komunalny jest na potrzeby osób, które takiej pomocy potrzebuj .ą

Radna Barbara Meyer - cz onek Komisjił
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Oni ch tnie  to mieszkanie  wykupi ,  tylko wci  nie  mog  w urz dzie  zawrze  umowyę ą ąż ą ę ć  
najmu. 

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Przypadek,  o  którym  Pani  Radna  mówi  nie  jest  mo liwy,  przy  obecnie  obowi zuj cychż ą ą  
przepisach.  Je li  zosta y  dzieci  a  rodzice  si  wyprowadzili,  to  wed ug  obecnieś ł ę ł  
obowi zuj cego przepisu dzieci wchodz  w ich stosunek najmu. Je li rodzice formalnie, nieą ą ą ś  
znam stanu faktycznego, bo jak tak jest to ludzie s  za siebie odpowiedzialni. Je li rodzice sią ś ę 
de facto wyprowadzili, ale nadal funkcjonuj  jako najemcy formalnie, p ac  czynsz itd. to cią ł ą  
rodzice maj  pe n  zdolno  do dysponowania tym, s  najemcami, mog  kupi .ą ł ą ść ą ą ć

Radna Barbara Meyer - cz onek Komisjił
Jak pochopnie zg osili,  e  si  wyprowadzili  i  to by o po grudniu 2003 i  to b dziecie  ichł ż ę ł ę  
eksmitowa ?ć

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Pani Radna. sytuacja  jest  taka.  Rodzice  maj  obowi zek wyprowadzi  si  ze  wszystkimią ą ć ę  
dzie mi  i  osobami  korzystaj cymi  z  lokalu  i  je eli  byli  najemcami,  to  nie  jest  tak,  zeć ą ż  
pochopnie  zg osili,  oni  musz  zrezygnowa  z  najmu,  b d  my  musimy  stwierdzi ,  zeł ą ć ą ź ć  
porzucili  lokal.  Je eli  stwierdzimy,  e  nie  byli  w stanie zabra  dzieci  ze  sob ,  z  jakichż ż ć ą ś 
nieznanych przyczyn, np. mamy sytuacj  tak , e matka zostawia dzieci, idzie do nowegoę ą ż  
m a a m  odmawia przyj cia jej dzieci. Wtedy dzieci zawieraj  umow  najmu. Sytuacjeęż ąż ę ą ę  
s  ró ne. ą ż

Radna Barbara Meyer - cz onek Komisjił
Prosz  Pa stwa. Mówi  o takiej  sytuacji,  e  rodzice s  ju  emerytami,  chc  odpocz  ię ń ę ż ą ż ą ąć  
wyprowadzili si  gdzie  na wie  a w tym mieszkaniu zosta y dzieci, które te  maj  dzieci. Jaę ś ś ł ż ą  
uwa am, e my na si  chcemy komplikowa  ycie tym ludziom. Tak ja to przyjmuj .ż ż łę ć ż ę

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Chcemy  umo liwi  innym  ludziom  mo liwo  pozyskania  lokalu  mieszkalnegoż ć ż ść  
komunalnego.

Radny Czes aw Nowak – cz onek Komisjił ł
Podam inny przyk ad. By a rodzina z córk . Córka wysz a za m  i przeprowadzi a si  doł ł ą ł ąż ł ę  
mieszkania spó dzielczego. W tym lokalu nadal mieszkali rodzice. Pó niej zmar  jej ojciec ił ź ł  
matka  jej  zachorowa a  i  to  powa nie,  mia a  cukrzyc ,  w  konsekwencji   straci a  nogi  ił ż ł ę ł  
nale a o  jej  pomóc,  i  kto  poszed  mieszka  z  babci ?  Ano  poszed  mieszka  jeden  zż ł ł ć ą ł ć  
wnuczków  i  t  babci  si  opiekowa ,  zosta  zameldowanyą ą ę ł ł .  Co teraz  temu  cz owiekowił  
powiedzie , je eli on chcia  wykupi  teraz to mieszkanieć ż ł ć ,  jest tam ci gle zameldowany. Noą  
oczywi cie nie mo na, bo wnuczek. Prosz  Pa stwa, czy z humanitarnego punktu widzeniaś ż ę ń  
ten cz owiek ma prawo, czy nie ma prawa? Je eli  on przez  par  adnych lat opiekowa  ił ż ę ł ł  
mieszka  z t  babci , za o y  swoj  rodzin ?ł ą ą ł ż ł ą ę

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Prosz  Pa stwa,  to  wszczyna  dodatkowe  uprawnienie  Prezydenta,  ze  w  szczególnieę ń  
uzasadnionych przypadkach Prezydent mo e wyrazi  zgod  i podpisa  umow .ż ć ę ć ę

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Panie Radny, je li on wyka e to, o czym mówi  Pan Radny Nowak, rzeczywi cie to jest tenś ż ł ś  
szczególny przypadek. Opiekowa  si  t  babci , ona naprawd  by a chora, jej stan naprawdł ę ą ą ę ł ę 
by  taki, jaki zosta  opisany, on musi to wykaza , bo wi kszo  przypadków mamy takich, eł ł ć ę ść ż  
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ludzie byli  zameldowani, ale  nigdy tam nie zamieszkiwali,  nie opiekowali,  po prostu  byli 
zameldowani.  To  oni  musz  wykaza  i  nam  udowodni ,  bo  my  wiemy,  e  tam  bylią ć ć ż  
zameldowani, ale czy zamieszkiwali, opiekowali si  itd. itd. musz  nam to udowodnię ą ć
Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Tutaj chce si  zburzy  podstawow  ide , intencj , któr  chce realizowa  Prezydent Szczepanę ć ą ę ę ą ć  
Lewna,  który  chce  mieszka com  odebra  mieszkania,  bo  twierdzi,  e  to  nie  s  ichń ć ż ą  
mieszkania, tylko mieszkania s  miasta. Oczywi cie zapomnia , e w socjalizmie mieszkaniaą ś ł ż  
si  dostawa o, bo to by  wspólny maj tek a On nie chce wzi  tego pod uwag , nie chceę ł ł ą ąć ę  
absolutnie uzna  tych racji. W zwi zku z powy szym takie s  skutki tego dzia ania. ć ą ż ą ł

Radny Mark Polaszewski – cz onek Komisjił
Panie Dyrektorze. W rozdziale 4 jest punkt 8, który mówi  „Szczegó owy tryb udzielania zgodył  
na podnajem lokalu w ca o ci lub w cz ci, b d  na oddanie lokalu w bezp atne u ywanieł ś ęś ą ź ł ż  
okre li Prezydent Miasta Gda ska”.ś ń

Powy ej w uchwale jest opisany ca y tryb udzielania zgody na podnajem lokalu w ca o ci lubż ł ł ś  
w cz ci. Uwa am, e ten punkt 8 jest zb dny i trzeba go wykre li , bo rozpisali my ca yęś ż ż ę ś ć ś ł  
opis  tych szczególnych przypadków, jaki si  stosuje przy  podnajmie i  pod tymi zapisami,ę  
gdzie  ju  wszystko  uregulowali my  dopisujemy  jeszcze  punkt,  e  Prezydent  okre liż ś ż ś  
szczegó owy tryb udzielania zgody. To ju  jest zb dne.ł ż ę

Radna Barbara Meyer – cz onek Komisjił
W  rozdziale  5,  w  §  26,  trzeba  zastanowi  si  i  zapisa ,  bo z  jednej  strony  mówimy  oć ę ć  
preferowaniu rodzin wielopokoleniowych, czyli jak wnuczki zamieszkuj  i udowodni , ze sią ą ę 
opiekowa y babci  to tak a z drugiej strony nie preferujemy dzieci, które zamieszkiwa y zł ą ł  
rodzinami, bo matka i ojciec szybciej si  wyprowadzili.ę

Wiceprzewodnicz cy Piotr Dziką
Tutaj  trzeba  wzi  pod uwag  to, e  Pan Prezydent  powiedzia ,  ze  jak m ody, to mo eąć ę ż ł ł ż  
poczeka  na mieszkanie a jak stary, bo ma na przyk ad 50, czy 60 lat to mu da , ale nie bierzeć ł ć  
Pan Prezydent pod uwag  tego, ze ci m odzi ludzie tu pracuj , tu si  ucz , tu maj  swojeę ł ą ę ą ą  
rodziny, tu maj  swoje gospodarstwa. Jak b dziemy tak, robili jak Pan Prezydent mówi, toą ę  
b dziemy miastem tylko dla ludzi starszych, emerytów i rencistów.ę

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Jest  jedno ale.  Pa stwo nie jeste cie  w stanie  zapisa  wszystkich przypadków losowych.ń ś ć  
Zapisanie jednego, czy dwóch nie rozwi zuje tak naprawd  problemu a zapis ogólny, ze wą ę  
szczególnie uzasadnionych przypadkach  ten problem za atwia.ł

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Przecie  mo e wykupi  to mieszkanie, nawet za 5% warto ci, je eli kto  powa nie traktujeż ż ć ś ż ś ż  
siebie i ca  rodzin , to on po prostu to zrobi.łą ę

Radny Mark Polaszewski – cz onek Komisjił
Tak.  Tylko  Pani  Radna  Meyer  mówi a  o  takim  przypadku,  e  nie  mo e  wykupi  tegoł ż ż ć  
mieszkania, chocia by chcia .ż ł

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Ale ten wyj tkowy przypadek jest mo liwy do zrealizowania. To nie jest powód, eby ca aą ż ż ł  
uchwa  zmienia  pod wyj tkowe przypadki.łę ć ą

Radny Mark Polaszewski – cz onek Komisjił
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W formie polemiki, ma a dygresja. Zmienia nam si  sympatycznie urz duj cego Prezydenta,ł ę ę ą  
odpowiedzialnego za te sprawy osoba i trafiamy na osob , która bardzo pryncypialnie traktujeę  
takie sprawy, i wówczas ten zapis jest bardzo niebezpieczny, poniewa  on dzia a w ca kiemż ł ł  
innym kierunku. 

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Czy s  jeszcze jakie  uwagi, wnioski do projektu uchwa y? ą ś ł

Radna Barbara Meyer – cz onek Komisjił
Zg aszam poprawk  do § 27 punkt 1. Osobom, które nie spe niaj  wymogów okre lonych wł ę ł ą ś  
30 ustawy, a które i teraz mam zapis o samowolnie zaj ty lokal lub pozosta y w lokalu bezę ł  
tytu u  prawnego przed  dniem 31 grudnia  2003 –  to  pozostawi  bez  zmian,  punkt  2,  tezł ć  
pozostawiamy bez mian, ale dopisa abym punkt 3 o tre ci: „Osoby, które od co najmniej 10 latł ś  
zamieszkiwa y  wspólnie  z  rodzin  i  by y  zameldowane mog y ubiega  si  o legalizacj .ł ą ł ł ć ę ę  
Trzeba by to sformu owa  dok adnie, ale chodzi mi o to, ze mog yby ubiega  si  o umowł ć ł ł ć ę ę 
najmu.

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Szanowni Pa stwo. By  dobrym cz owiekiem jest rzecz  przyjemn , natomiast ja zwracamń ć ł ą ą  
uwag  Pani Radnej o czym mówi. Je li mówimy o dzia aniach wprzód, bo je li mówimy oę ś ł ś  
dzia aniach  wstecz  i  mówimy  o  mieszkaniach,  które  wykupi  dziadkowie,  czy  wykupił ą ą 
wnuczkowie, to w jakim  sensie Pani Radna ma racj , ale je li Pani Radna chce przez takiś ę ś  
zapis  i  wprowadzenie  i  danie  ludziom  tego  rodzaju  nadziei,  zrezygnowa  z  zasady,  zeć  
mieszkanie komunalne jest dal biednych i nie powinno by  mieszkaniem na ca e ycie, toć ł ż  
nak ada Pani Radna na to miasto i na ogó  obywateli tego miasta ci ar nie do ud wigni cia.ł ł ęż ź ę  
Miasto nie by o w stanie ud wign  tego ci aru, i w przysz o ci te  nie b dzie, dlatego toł ź ąć ęż ł ś ż ę  
jest bardzo niebezpieczny sposób my lenia o sprawie. My lenia z oczami utkwionymi wstecz,ś ś  
bo mieli my za sob  smutny okres socjalizmu. Musimy z niego wyj . I nie da si  z niegoś ą ść ę  
wyj , eby w ogóle nikogo nie zabola o, ale b dzie mniej osób bola o, je li przyjmiemy teść ż ł ę ł ś  
regu y,  ni  wtedy,  kiedy je  utrzymamy,  kiedy odst pimy od elaznej  regu y  miasto dajeł ż ą ż ł  
mieszkanie wy cznie biednym i nigdy na ca e ycie. łą ł ż

Radna Barbara Meyer – cz onek Komisjił
Panie Prezydencie, ale jest tak zwany stan zastany. Ci ludzie mieszkaj  od czasu wojny w tychą  
mieszkaniach, ale du o ludzi przez wiele lat, albo z powodów ró nych np. brak miejscowegoż ż  
planu zagospodarowania, nie wykupywa a tych mieszka , st d mamy taki nieuregulowanył ń ą  
stosunek najmu. I tak si  umówmy, bo teraz znowu ograniczamy, bo 30%, bo nie wszyscy toę  
chc  itd. itd. znowu komu  nie pozwalamy jak gdyby wykupi  tego mieszkania, eby potemą ś ć ż  
nie mie  problemów. Biedni to przyjd  do nas Panie Prezydencie z zasobów spó dzielczych ić ą ł  
b dziemy musieli im da  mieszkania socjalne. Natomiast póki co, tam, gdzie jest p aconyę ć ł  
czynsz, gdzie ludzie chc  wykupi , chc  zalegalizowa  a mieszkaj  tam po 10, 20 lat, lub odą ć ą ć ą  
momentu  otrzymania  tego  mieszkania,  to  by y  lata  siedemdziesi te,  to  trzeba  jakoł ą ś 
uregulowa  ten stan prawny.ć

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
On jest uregulowany.

Radna Barbara Meyer – cz onek Komisjił
Nie. On nie jest uregulowany, bo ludzie mieszkaj  po 20 lat a nie maj  umowy najmu, to nie zą ą  
winy tych ludzi nie maj  umów najmu. Nie mogli wykupi , nie by o mo liwo ci a teraz nieą ć ł ż ś  
mog  zalegalizowa  tego, ze  mieszkaj  tam kilkana cie  lat  i  my  tylko ci gle  mieszamyą ć ą ś ą  
wprowadzaj c jakie  ograniczenia. Uporz dkujemy ten stan prawny na stan zastany i wtedyą ś ą  
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mo emy  my le  o  przysz o ci.  Póki  tego  nie  uregulujemy,  to  tych  indywidualnychż ś ć ł ś  
przypadków b dzie bardzo du o. Oczywi cie ja nie chce rozdawa  mieszka  cwaniakom,ę ż ś ć ń  
czy bogatym ludziom – tak na to zgoda, ale my cz sto przez te abolicje nie za atwiamy jakę ł  
gdyby bolesnych spraw ludzi, tylko kto  si  dowiedzia , wprowadzi  si  na dwa miesi ce,ś ę ł ł ę ą  
zaj  mieszkanie i wtedy jest w porz dku, ale ten, który mieszka  tam 10, czy 20 lat z kimął ą ł ś 
chorym, to temu nie chcemy legalizowa . To jest ten b d.ć łą

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Ale przecie  o abolicji, to jest Pani Radnej wniosek, ja by em temu przeciwny.ż ł

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Ale sytuacja bolesna jest przypadkiem szczególnie uzasadnionym. 

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Moim zdaniem dalej ni  tu jest posun  si  nie da, ni  jest zapisane w uchwale, je li chcemyż ąć ę ż ś  
racjonalnie my le  o przysz o ci miasta.ś ć ł ś

Radny Marek Polaszewski – cz onek Komisji ł
Panie Prezydencie, czy Pana zdanie obejmuje równie  uwzgl dnienie wniosku, który zostaż ę ł 
z o ony przez Pana Radnego M kala?ł ż ę

Pan Dymitris T. Skuras – Dyrektor Wydzia u Gospodarki Komunalnejł
Nie z nasz  poprawk .ą ą

Po pierwsze. Musi by  po z o eniu wniosku o zamian  obu i tego, co chce si  zamieni  i tegoć ł ż ę ę ć  
co jest zad u ony.ł ż

Pan Szczepan Lewna – Zast pca Prezydenta Miasta Gda skaę ń
Proponuje, co do poprawki, poniewa  tak  opini  jak  wyrazi em jest jasna. Wed ug mnie sż ą ę ą ł ł ą 
tu tego rodzaju aspekty. W zwi zku z tym ja poprawki wnosi  nie b d , ale te  nie b dą ł ę ę ż ę ę 
walczy  na zabój, je li Wysoka Komisja przyjmie ta poprawk  w tre ci, która by brzmia a:ł ś ę ś ł

Prezydent  Miasta  Gda ska  mo e  w  sytuacjach  szczególnie  uzasadnionych  zastosowań ż ć 
postanowienia  ust.1  równie  wobec  osób,  które  nie  uregulowa y  nale no ci  w  op atachż ł ż ś ł  
zwi zanych z u ywaniem lokalu w przypadku z o enia przez te osoby wniosku o zamianą ż ł ż ę 
zajmowanego  przez  siebie  lokalu  na  lokal  o  ni szym  standardzie  w  zamian  za  sp atż ł ę 
nale no ci  g ównej  zad u enia.  Pozosta a  cz  zad u enia  obci a  wówczas  nadalż ś ł ł ż ł ęść ł ż ąż  
d u nika.ł ż

Ja z tym wnioskiem nie wyst pi , bo moim zdaniem jest nadmiern  agodno ci , która jestą ę ą ł ś ą  
wykorzystywana przeciwko przyzwoitym ludziom.

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Prosz  Pa stwa. Zamykam dyskusj  i przechodzimy do g osowania:ę ń ę ł

Ustalenia : Opinia Komisji

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Wobec powy szego poddaj  pod g osowanie poprawk   o nast puj cej tre ci:ż ę ł ę ę ą ś

1. W § 28 dodaje si  ust p 3 o nast puj cej tre ci:ę ę ę ą ś
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Prezydent  Miasta  Gda ska  mo e  w  sytuacjach  szczególnie  uzasadnionych  zastosowań ż ć  
postanowienia ust.1  równie  wobec  osób,  które  nie  uregulowa y  nale no ci  w  op atachż ł ż ś ł  
zwi zanych z u ywaniem lokalu w przypadku z o enia przez te osoby wniosku o zamianą ż ł ż ę  
zajmowanego  przez  siebie  lokalu  na  lokal  o  ni szym  standardzie  w  zamian  za  sp atż ł ę  
nale no ci  g ównej  zad u enia.  Pozosta a  cz  zad u enia  obci a  wówczas  nadalż ś ł ł ż ł ęść ł ż ąż  
d u nika.ł ż

Kto z Pa stwa Radnych jest za tak zaproponowan   poprawk ?ń ą ą

G osowanie:ł
Poprawka  zosta a  przyj ta  4  g osami  za,  przy  0  g osach  przeciwnych  i  2  g osachł ę ł ł ł  
wstrzymuj cych si .ą ę

Komisja przyj a do akceptuj cej wiadomo ci autopoprawk  przyj t  przez Pana Szczepanaęł ą ś ę ę ą  
Lewn  -  Zast pc  Prezydenta Miasta  Gda ska polegaj c  na  dopisaniu w §  1 projektuę ę ę ń ą ą  
uchwa y punktu 23 o tre ci:  ł ś

W  § 15 wykre la si  ust p 8, który brzmi: „ś ę ę Szczegó owy tryb udzielania zgody na podnajemł  
lokalu  w  ca o ci  lub  w  cz ci,  b d  na oddanie  lokalu  w  bezp atne  u ywanie  okre lił ś ęś ą ź ł ż ś  
Prezydent Miasta Gda ska”.ń

Kto z Pa stwa Radnych jest za pozytywnym zaopiniowaniem przedmiotowego projektuń  
uchwa y, zawartego w druku nr 1610 wraz z przyj t  poprawk  i autopoprawk .ł ę ą ą ą

G osowanie:ł

Komisja 4 g osami za, przy 0 g osach przeciwnych i 1 g osie wstrzymuj cym si  - pozytywnieł ł ł ą ę  
zaopiniowa a przedmiotowy  projekt  uchwa y,  zawarty  w  druku  nr  1610 wraz  z  przyj tł ł ę ą  
poprawk  i autopoprawk . ą ą
Opinia Nr 70-14/391/86/2005 stanowi za cznik nr 8 do protoko u.łą ł

PUNKT – 3
Opiniowanie  projektu  uchwa y  RMG  w  sprawie  zmiany  uchwa ył ł  
Nr  XXVIII/907/04 z  dnia  30  wrze nia  2004 roku  w  sprawie  zasad udzieleniaś  
bonifikat od ceny sprzeda y na rzecz  najemców nieruchomo ci zabudowanychż ś  
budynkami  mieszkalnymi  –  lub  lokali  mieszkalnych  wraz  z  udzia em  wł  
nieruchomo ci wspólnej stanowi cych w asno  Gminy Miasta Gda ska oraz oś ą ł ść ń  
zbywaniu udzia ów w cz ciach wspólnych nieruchomo ci –ł ęś ś  druk nr 1614 

Pan Tomasz Lechowicz – Dyrektor Wydzia u Skarbuł
Zreferowa  przedmiotowy  projekt  uchwa y,  zawarty  w  druku  nr  1614,  ł ł który  stanowi 
za cznik nr 9 do protoko u.łą ł

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Dzi kuj  bardzo. Otwieram dyskusj .ę ę ę
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DYSKUSJA:

Radny Czes aw Nowak – cz onek Komisjił ł
Czy Cyga ska Góra te  b dzie podlega a tym bonifikatom?ń ż ę ł

Pan Tomasz Lechowicz – Dyrektor Wydzia u Skarbuł
Poniewa  Cyga ska  Górka  zosta a  wybudowana  ze  rodków  gminnych  ju  i  tutaj  taż ń ł ś ż  
Cyga ska Górka jest  chyba jedynym przyk adem budownictwa komunalnego pocz tku latń ł ą  
dziewi dziesi tych. Tutaj ta sytuacja  nie wchodzi w gr , tu ju  gmina partycypowa a węć ą ę ż ł  
kosztach wybudowania tych budynków. Tutaj by wi c przys ugiwa o te 5% z tytu u tego, eę ł ł ł ż  
wszystkie mieszkania by yby sprzedane. Natomiast, co do sytuacji, kiedy jest w 100% gminnył  
budynek, nie zosta  wybudowany po 1990 roku, to w tym momencie równie  wszyscy dostajł ż ą 
bonifikat . ę

Radny Marek Polaszewski – cz onek Komisji ł
W § 4 jest  pozostawiony ten kuriozalny zapis,  tzn.  generalnie  w projekcie  pozosta  zapisł  
w  §  3,  e  wy czenie  ze  sprzeda y  podlegaj  nieruchomo ci  zabudowane  budynkamiż łą ż ą ś  
mieszkalnymi  lub lokale mieszkalne wraz  z  udzia em nieruchomo ci  wspólnej  i  tutaj:   wł ś  
stosunku do których uzasadnionym jest pozostawienie w zasobach komunalnych. 

Je eli  ju ,  to  po  co  ten  zapis?  Tutaj  uzasadnienie  by o  do tego,  ze  s  takie  szczególneż ż ł ą  
przypadki, które naprawd  wyst puj , ale je eli one wyst puj , to one maj  umocowanieę ę ą ż ę ą ą  
prawne w ustawie i ten zapis jest taki bardzo dra ni cy. On nadal si  tutaj pojawia, który takż ą ę  
na dobr  spraw , gdyby si  nie pojawi , te  nic by si  nie sta o.ą ę ę ł ż ę ł

W punkcie b, gdzie wcze niej te  mieli my w tpliwo ci, Dosy  d ugo dyskutowali my naś ż ś ą ś ć ł ś  
ten temat,  gdzie  równie  podlegaj  wy czeniu  ze  sprzeda y  na podstawie  wieloletniegoż ą łą ż  
programu  gospodarowania  zasobem  mieszkaniowym  miasta  Gda ska.  no  i  tutaj  mamyń  
znowelizowany ten zapis w tym wieloletnim programie i ten zapis w tym momencie moim 
zdaniem si  nie k óci, wi c uzyskali my jaki  konsensus. ę ł ę ś ś

Natomiast, je li chodzi o czytelno , to te osoby, które tam nawet odrobin , e tak powiemś ść ę ż  
prawa lizn y, to przy zapisie § 4, jak maj  si  wczyta  w to, to dostaj  oczopl sów, cyt.ęł ą ę ć ą ą  
„Zawarcie  umowy  sprzeda y  nieruchomo ci  zabudowanej  budynkiem  mieszkalnym  lubż ś  
umowy  sprzeda y  lokalu  mieszkalnego  wraz  z  udzia em  w  nieruchomo ci  wspólnejż ł ś  
poprzedza  ustalenie  wysoko ci  podlegaj cej  zwrotowi  kwoty  zwaloryzowanej  na  dzieś ą ń 
z o enia wniosku o sprzeda  kaucji mieszkaniowej wyp aconej przez najemc  przed dniemł ż ż ł ę  
12 listopada 2004 roku” Panie Dyrektorze. Ja wiem, e Pan to rozumie, ale konia z rz demż ę  
temu, mieszka cowi Oruni, który mia by ten zapis zrozumie .ń ł ć

Je eli  ja  mam  na  dy urze  na  Oruni  podejmowa  tych  ludzi,  z  którymi  ja  w  pierwszejż ż ć  
kolejno ci si  zderzam i b d  mia  im to wyt umaczy , ja po prostu z Panem Dyrektoremś ę ę ę ł ł ć  
b d  je dzi  na dy ury.ę ę ź ł ż

Pan Tomasz Lechowicz – Dyrektor Wydzia u Skarbuł

33



To nie jest tak, ze ludzie bior  uchwa  i ja czytaj . To nie jest tak, ze kto  siedzi, czyta, tylkoą łę ą ś  
po prostu w sytuacji, kiedy ma konkretne pytanie, wyst puje do nas z tym pytaniem, sk ada naę ł  
pi mie,  my wtedy nie cytujemy ca ej  uchwa y,  tylko fragment, który tej  sytuacji  dotyczyś ł ł  
bezpo rednio jego przypadku i odpowiadamy, e w tym przypadku mo e, albo nie mo e. Nieś ż ż ż  
cytujemy mu, e uchwa a dotyczy te  lokali spó dzielczych, tylko mówimy klientowi o jegoż ł ż ł  
przypadku i pod jego k tem rozpatrujemy spraw . ą ę

Natomiast, je li kto  si  zaczyna wczytywa  i si  zastanawia , czy on mo e, czy nie mo e,ś ś ę ć ę ć ż ż  
bo nam chodzi tutaj o to, eby maksymalnie wyeliminowa  mo liwo ci interpretacyjne, to oż ć ż ś  
czym Pan Radny mówi, czyli, eby nie by o, ja wiem, e to jest w tak, czy inaczej napisane,ż ł ż  
ale w inny sposób, prosz  wzi  ustaw , jak mo na pewne rzeczy zapisa  w sposób bardzieję ąć ę ż ć  
po polsku.

Radny Marek Polaszewski – cz onek Komisjił
A móg by Pan Dyrektor powiedzie  po polsku, o co chodzi w tym § 4, by bym zobowi zany,ł ć ł ą  
bo wiedzia abym, co tym ludziom na dy urach powiedzie ? Poza tym Panie Dyrektorze jestł ż ć  
jeszcze taka sytuacja, e ja czytam odpowiedzi, które ci ludzie dostaj  z Urz du Miejskiego iż ą ę  
s  one jeszcze bardziej skomplikowane ni  ten zapis, który zacytowa em.ą ż ł

Pan Tomasz Lechowicz – Dyrektor Wydzia u Skarbuł
Wol  tak napisa , ni  pó niej mie  zarzut, e traktuj  klienta jak przedszkolaka.ę ć ż ź ć ż ę

Radny Marek Polaszewski – cz onek Komisjił
Panie Dyrektorze, prosz  tak nie mówi , bo to jest protoko owane.ę ć ł

Pan Tomasz Lechowicz – Dyrektor Wydzia u Skarbuł
Ale takie s  realia, bo Pan Radny bardzo wa n  kwesti  podniós . Faktycznie cz  ludzi jestą ż ą ę ł ęść  
zawiedziona, ze im si  to t umaczy w sposób zawi y i za d ugo, a cz  z kolei, e ich się ł ł ł ęść ż ę 
traktuje jak za przeproszeniem prostaków, którzy nie potrafi  czyta , nie potrafi  rozumie ,ą ć ą ć  
wi c w tym momencie trudno mi jest powiedzie , kto tak napisa , kto jak odczyta . Staramyę ć ł ł  
si  w miar  t umaczy  jasno.ę ę ł ć

Natomiast, je li chodzi o ten zapis, o który pyta  Pan Radny.ś ł

Prosz  Pa stwa, to jest przywo anie ustawy, bo ustawa mówi, kiedy, kto mo e kupi  lokalę ń ł ż ć  
mieszkalny. I faktycznie mamy sytuacj , która mówi o cenie za jak  kupuje osoba, która maę ą  
ustawowe pierwsze stwo nabycia lokalu mieszkalnego, i to mówi, e cena jest nie ni sza niń ż ż ż 
warto  nieruchomo ci. ść ś

Oczywi cie potocznie si  mówi, e warto  nieruchomo ci i cena jest to samym. Otó  nieś ę ż ść ś ż ż  
jest  to samym.  Warto  to  jest  to,  co  jest  faktycznie  to  warte.  Mamy  rzeczoznawcówż ść  
maj tkowych, którzy okre laj  warto  nieruchomo ci a cena to jest to za ile kto  kupuje, juą ś ą ść ś ś ż 
po udzielonych bonifikatach, na przyk ad co  co jest warte 100 tysi cy z otych a  kupuje za 10ł ś ę ł  
tysi cy z otych. Tej warto ci nie okre la urz dnik, nie okre la Pan Prezydent, tylko okre laę ł ś ś ę ś ś  
rzeczoznawca maj tkowy. ą

Czyli tutaj có  mo na powiedzie  w tym momencie. Sprzedajemy w trybie bezprzetargowymż ż ć  
za cen  nie ni sz  ni  warto  nieruchomo ci, czyli nie mo emy jej obni y , t  wartoę ż ą ż ść ś ż ż ć ą ść 
okre la rzeczoznawca maj tkowy a nie urz dnik.ś ą ę

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
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Warto  nie mo e by  ni sza, ale wy sza mo e by ?ść ż ć ż ż ż ć

Pan Tomasz Lechowicz – Dyrektor Wydzia u Skarbuł
Jeszcze  raz.  Cytujemy  w  tym  momencie  to,  co  napisane  jest  w  ustawie.  My  nie 
wykorzystujemy  tej  sytuacji  jest  nie  ni sza,  teraz  dlaczego?  poniewa  dochodzimy  doż ż  
momentu zawarcia aktu notarialnego. Ten kto  p aci cen  za nabycie lokalu mieszkalnego. ś ł ę

Je eli by my uj li tylko kwesti  bonifikaty przy sprzeda y lokalu, czyli p aci cen  za lokal,ż ś ę ę ż ł ę  
je eli by nie by o tego, co Pan Radny nie ni sza, tylko by a na przyk ad równa jego warto ci ,ż ł ż ł ł ś  
to koszty zwi zane z przygotowaniem lokalu mieszkalnego do zbycia ju  nie mo na by by oą ż ż ł  
zaliczy  do ceny nabycia lokalu mieszkalnego, tylko by to sz o w koszty gminy, bo w tymć ł  
momencie by my mieli równej warto ci.ś ś

Radny Marek Polaszewski- cz onek Komisjił
Jak w tym momencie przeliczy  uk ada warto ci kaucji, które tak na dobra spraw  s  du ymć ł ś ę ą ż  
problemem s dziów, którzy maj  wydawa  wyroki?ę ą ć

Pan Tomasz Lechowicz – Dyrektor Wydzia u Skarbuł
To ju  jest wyja nione. To znaczy S d Najwy szy w zakresie sposobu rewaloryzacji kaucji,ż ś ą ż  
jakie s  prawne mo liwo ci waloryzacji kaucji i ja nie odbieram problemu waloryzacji kaucjią ż ś  
i zaliczania kaucji, tych kwot, które zosta y wp acone jakby w mo liwo  nabycia na bazieł ł ż ść  
preferencyjnej  lokalu  mieszkalnego.  Z  tym  problemem  ju  praktycznie  od  roku  si  nież ę  
stykam. 

Radny Marek Polaszewski- cz onek Komisjił
Poniewa  S dy w Gda sku te kwestie traktuj  na zdrowych zasadach. Natomiast generalnież ą ń ą  
jest to du y problem chocia by nie za dziedziczenie, s  sceny dantejskie. ż ż ą

Pan Tomasz Lechowicz – Dyrektor Wydzia u Skarbuł
Nie ma problemu w skali, to nie jest zjawisko. 
   
Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Dzi kuj  bardzo. Poniewa  nie ma wi cej pyta , zamykam dyskusj  i przechodzimy doę ę ż ę ń ę  
g osowania.ł
  

Ustalenia : Opinia Komisji

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Kto z Pa stwa Radnych jest za pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwa y RMG wń ł  
sprawie zmiany uchwa y nr XXVIII/907/04 z  dnia 30 wrze nia 2004 roku w sprawieł ś  
zasad  udzielenia  bonifikat  od  ceny  sprzeda y  na  rzecz  najemców  nieruchomo ciż ś  
zabudowanych budynkami mieszkalnymi –  lub lokali mieszkalnych wraz z udzia em wł  
nieruchomo ci  wspólnej  stanowi cych  w asno  Gminy  Miasta  Gda ska  oraz  oś ą ł ść ń  
zbywaniu udzia ów w cz ciach wspólnych nieruchomo ci – druk nr 1614?ł ęś ś

G osowanie:ł
Komisja 4 g osami za, przy 0 g osach przeciwnych i 1 g osie wstrzymuj cym si  - pozytywnieł ł ł ą ę  
zaopiniowa a przedmiotowy projekt uchwa y, zawarty w druku nr 1614ł ł .
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Opinia Nr 70-14/392/87/2005 stanowi za cznik nr 10 do protoko u.łą ł

PUNKT – 4
Wolne  wnioski,  sprawy bie ce,  korespondencja.żą

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewski ą
Prosz  Pa stwa. Otrzyma em jako przewodnicz cy zaproszenie na 3 Samorz dowe Forumę ń ł ą ą  
Kapita u i Finansów, które odb dzie si  w Warszawie.ł ę ę

Osobi cie chcia bym wzi  udzia  w tym seminarium, czy jeszcze kto  z Pa stwa chcia byś ł ąć ł ś ń ł  
wzi  udzia  w seminarium?ąć ł

Radny Wies aw Kami ski – cz onek Komisjił ń ł
Zg aszam  swój  udzia ,  poniewa  temat  ten  jest  interesuj cy  a  z  racji  tej,  ze  jestemł ł ż ą  
przewodnicz cym Komisji Bud etowej, to tym bardziej.ą ż

Ustalenia:

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Prosz  Pa stwa.  Poniewa  nie  ma  wi cej  ch tnych.  Wobec  powy szego wyst pimy  doę ń ż ę ę ż ą  
Przewodnicz cego Radny ą z nast puj cym wnioskiemę ą :

Komisja  Polityki  Gospodarczej  i  Morskiej  Rady  Miasta  Gda ska  wnosi  do  Panań  
Przewodnicz cego ą o wyra enie zgody i delegowanie:ż

• Pana Radnego Kazimierza Koralewskiego – Przewodnicz cego Komisjią
• Pana Radnego Wies awa Kami skiego – cz onka Komisjił ń ł

na  3  Samorz dowe  Forum  Kapita u  i  Finansów,  które  si  odb dzie  w  dniach  19-20ą ł ę ę  
pa dziernika 2005 roku w Warszawie, w blokach seminaryjnych:ź

1. kapita  samorz dów i inwestycje,ł ą
2. sprawny urz d: nowoczesne zarz dzanie urz dem.ą ą ę

Kto z Pa stwa Radnych jest za takim wnioskiem?ń

G osowanie:ł

Wniosek zosta  przyj ty jednog o nie- 5 g osami za.ł ę ł ś ł
Wniosek Nr 70 – 14/45/12/2005 stanowi za cznik nr 11 do protoko u.łą ł

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewski ą
To by a pierwsza sprawa. ł

Nast pna sprawa. Do Komisji zosta o skierowane pismo Rady Centralnej Zwi zku Tatarówę ł ą  
RP w sprawie zbycia nieruchomo ci po o onej w Gda sku przy ul. Nowiny 5. ś ł ż ń Pismo stanowi 
za cznik nr 12 do protoko u.łą ł
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Sprawa zosta a poparta przez Wicewojewod  Pomorskiego Pani  Krystyn  Gazow  –ł ę ą ę ą  
Noco . ń Pismo stanowi za cznik nr 13 do protoko u.łą ł

Moja propozycja  jest,  eby wed ug kompetencji  przes a  to pismo do Pana Prezydenta oż ł ł ć  
zaj cie  stanowiska  przez  Pana  Prezydenta  i  udzielenie  odpowiedzi  Radzie  Zwi zku,ę ą  
oczywi cie  z  wiadomo ci  do  naszej  Komisji,  eby my  wiedzieli,  jak  sprawa  zosta aś ś ą ż ś ł  
za atwiona.ł

Kto z Pa stwa Radnych jest za przes aniem tego pisma do Pana Prezydenta?ń ł

G osowanie:ł

Komisja powy sze przyj a jednog o nie- 5 g osami.ż ęł ł ś ł
Pismo BRMG-0065-KPGiM-III/111/05 stanowi z cznik nr 14 do protoko u. łą ł

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewski ą
Z mojej strony, to by y wszystkie sprawy. ł

Zapraszam Pa stwa Radnych na nast pne posiedzenie za tydzie , tj. 18 pa dziernika. 2005 oń ę ń ź  
zwyk ej  porze,  czyli  o  godz.  14.00.  Porz dek  posiedzenia  Pa stwo  otrzymali cie  przedł ą ń ś  
chwil . G ównym tematem b dzie opiniowanie Wieloletniego Planu Inwestycyjnego na lataą ł ę  
2006-2010.

Czy s  jakie  sprawy ze strony Pa stwa?ą ś ń

Nie ma. Porz dek obrad dzisiejszej Komisji zosta  wyczerpany, zamykam posiedzenie. ą ł

Na tym posiedzenie zosta o zako czone – godz. 18.00.ł ń

Przewodnicz cyą
Komisji Polityki Gospodarczej i Morskiej

Kazimierz Koralewski

Protokó  sporz dzi a:ł ą ł

El bieta Wajs- Deyckż
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